

MINISTERSTVO FINANCÍ
Odbor Vnější vztahy a komunikace
Oddělení Informační podpora a knihovna

Finanční a ekonomické Informace

Dokumentační bulletin MF

Přehled dokumentovaných článků,
knih a dalších informačních zdrojů

1 / 2022

Leden

**Finanční a ekonomické
INFORMACE
Dokumentační bulletin MF
Přehled dokumentovaných článků,
knih a dalších informačních zdrojů**

Vydavatel:

Ministerstvo financí,
odbor Vnější vztahy a komunikace
Oddělení Informační podpora
a knihovna

IČ 00006947

Technická redakce:

Mgr. J. Machonský

Redakční rada:

Mgr. J. Benda, Ing. Mgr. T. Dudáčková,
Bc. L. Horáčková, Bc. I. Janoušková,
Mgr. M. Lukeš, Mgr. J. Machonský,
Bc. H. Nováková, PhDr. L. Tvrda,
Mgr. E. Vaňová

Evid. číslo periodického tisku:

MK ČR E 18634

Identifikační číslo ISSN: 1804-7262

Redakce:

Letenská 15, 118 10 Praha 1

Tel.: 257 042 588

e-mail: knihovna@mfcz.cz

Distribuce:

Ministerstvo financí,
odbor Vnější vztahy a komunikace,
odd. Informační podpora a knihovna,
Letenská 15, 118 10 Praha 1
Tel.: 257 042 588
e-mail: knihovna@mfcz.cz

Číslo odevzdáno do tisku 28. 1. 2022

Vychází 1x měsíčně, zdarma

Elektronický archiv:

<http://knihovna.mfcz.cz/bulletin.php>
(intranet)

[http://www.mfcz.cz/cs/o-ministerstvu/
sluzby-verejnosti/odborna-knihovna/
dokumentacni-bulletin](http://www.mfcz.cz/cs/o-ministerstvu/sluzby-verejnosti/odborna-knihovna/dokumentacni-bulletin) (internet)

Do čísla přispěli:

Ing. Mgr. T. Dudáčková,
Bc. L. Horáčková, Bc. I. Janoušková,
Mgr. M. Lukeš, Bc. H. Nováková,
PhDr. L. Tvrda, Mgr. E. Vaňová

Vážení čtenáři,

předkládáme Vám lednové číslo dokumentačního bulletinu Finanční a ekonomické INFORMACE. Nabízí jako obvykle souhrn nejnovějších odborných článků, knih a jiných informačních zdrojů vztahujících se k problematice Ministerstva financí a jeho resortu.

Na rozdíl od některých států nebylo v USA donedávna legálně možné investovat do finančních produktů založených na kryptoměnách. Komplikovaný svět kryptoměn a ještě složitější svět investičních produktů vytvářel mimořádně rizikové prostředí především pro méně zkušené investory. Ledy ovšem tají i v této oblasti a tak rubrika Podrobně k tématu přináší přehledový článek s názvem „Schvalování burzovních obchodovaných fondů (ETFs) navázaných na kryptoměny v USA: vývoj regulace a diskuze nad výhodností produktu pro investory“. Autoři příspěvků zařazených do tohoto přehledového článku se mj. zamýšleli nad tím, jak nejlépe nastavit hranici mezi ochranou spotřebitelů a jejich svobodou a zda jsou bitcoinové ETF pro investory vůbec výhodné.

Věříme, že Vás pravidelný přehled nových informačních pramenů zaujme. Rádi Vám zajistíme plné texty článků i požadované knihy.

Mgr. Jiří Machonský

člen redakční rady

Texty publikované v tomto bulletinu nevyjadřují názor redakce ani nejsou oficiálním stanoviskem Ministerstva financí. Uvedené informace odrážejí aktuální trendy a komentáře v odborné literatuře.

AKTUALITY

Návrh iniciativy ze strany Evropské komise proti zneužívání fiktivních subjektů k podvodným daňovým praktikám - tisková zpráva: https://ec.europa.eu/commission/presscorner/detail/cs/ip_21_7027

Evropská komise navrhla směrnici, která zajišťuje minimální efektivní daňovou sazbu pro globální činnosti velkých nadnárodních skupin - tisková zpráva: https://ec.europa.eu/commission/presscorner/detail/cs/ip_21_7028

Tisková zpráva Evropské komise k taxonomii investic a jaderné energetice a plynárenství: https://ec.europa.eu/commission/presscorner/detail/cs/ip_22_2

Tisková zpráva k dvaceti letům výročí eura: https://ec.europa.eu/commission/presscorner/detail/cs/ip_21_7081

Společný rámec pro zlepšení finanční gramotnosti dospělé populace Evropské komise a Mezinárodní síť OECD pro finanční vzdělávání: https://ec.europa.eu/commission/presscorner/detail/cs/ip_22_283

Publikováno na webu MF

Makroekonomická predikce – leden 2022: <https://app-mfcr.azurewebsites.net/cs/verejny-sektor/makroekonomika/makroekonomicka-predikce/2022/makroekonomicka-predikce-leden-2022-46147>

Monitoring

Pravidelný speciální monitoring za období 1. 1. 2022 – 25. 1. 2022 se tentokrát věnuje tématu:

20 let společné měny

Byl zpracován z tištěných médií, televize, rozhlasu a internetových serverů a naleznete jej včetně archivu starších monitoringů v sekci Monitoring médií na adrese:

<http://knihovna.mfcr.cz/monitoring.php>

O B S A H

Podrobně k tématu.....	4
Schvalování burzovně obchodovaných fondů (ETFs) navázaných na kryptoměny v USA: vývoj regulace a diskuze nad výhodností produktu pro investory.....	4
Dokumentace českého a zahraničního tisku.....	7
Daně.....	7
Ekonomické vědy. Ekonomie	11
Finance. Bankovníctví. Měnový systém	12
Hospodářská situace a politika. Řízení. Výroba. Služby. Ceny.....	17
Mezinárodní hospodářské vztahy a integrace	19
Obchod. Cla. Mezinárodní finance	20
Pojišťovnictví. Sociální péče.....	20
Pozemky a nemovitosti. Bytové hospodářství	21
Práce. Zaměstnanci. Zaměstnavatelé	21
Právo.....	23
Statistika. Demografie. Sociologie.....	26
Účetnictví	27
Veřejná správa.....	27
Veřejné finance. Rozpočet	28
Zdravotnictví	30
Životní prostředí	31
Životní úroveň	31
Ostatní	31
Přehled nových knih.....	37
Seznam českých periodik pro rok 2022.....	45
Seznam zahraničních periodik pro rok 2022.....	47

Schvalování burzovně obchodovaných fondů (ETFs) navázaných na kryptoměny v USA: vývoj regulace a diskuze nad výhodností produktu pro investory

Mgr. Ing. Taťána Dudáčková

Oddělení 7403, Informační podpora a knihovna

Jedním z témat, které vzbudilo v létě a na podzim loňského roku pozornost v zahraničním tisku, bylo zvažované povolení tzv. burzovně obchodovaných fondů (ETFs; *Exchange Traded Funds*) navázaných na kryptoměnu bitcoin, ze strany americké Komise pro kontrolu cenných papírů (*Securities and Exchange Commission, SEC*). O podobném kroku se přitom hovořilo již několik let, dřívější žádosti o vznik fondu však SEC zamítla¹. Ani tentokrát nicméně SEC tlaku investorů zcela nevyhověla – povoleny byly pouze tzv. „*bitcoin futures ETF*“. Autoři příspěvků zařazených do tohoto přehledového článku se mj. zamýšleli nad tím, jak nejlépe nastavit hranici mezi ochranou spotřebitelů a jejich svobodou a zda jsou bitcoinové ETF pro investory vůbec výhodné.

ETFs a současné trendy a pozadí (ne)povolování bitcoin ETFs v USA

ETF lze definovat jako investiční produkt, který kombinuje vlastnosti tzv. indexových fondů a akcií obchodovaných na burze². Na rozdíl od podílových fondů se s ETF obchoduje na burze, a to během celého obchodního dne. ETF kopírují cenu podkladových aktiv – obvykle akcií, komodit či dluhopisů³. ETF jsou obecně v současné době na vzestupu, což s sebou přináší kromě příležitostí pro investory i rizika – mj. zakládání nevýhodných ETF s cílem vydělat na poplatcích od investorů nebo tlačení nezkušených investorů do komplikovaných produktů, jejichž fungování tito investoři zcela nerozumí.⁴ Boomem si v roce 2021 prošly vedle jiných trhů i kryptoměny – dění okolo kryptoměn (jejich vzestupy a propady) ostatně zařadil deník *Financial Times* mezi „největší události roku na finančních trzích“. Jeden z výkyvů byl přitom způsoben právě povolením bitcoinových ETF v USA⁵.

Jak již bylo zmíněno, americká Komise pro kontrolu cenných papírů se povolení ETF založených na kryptoměnách dlouho bránila. Zmínky o naději na schválení bitcoin ETF či alespoň bitcoin futures ETF ve Spojených státech se v tisku objevují již léta, až do loňského podzimu však byly veškeré žádosti o registraci odmítány. Představitelům SEC např. v r. 2018 vadily vedle nejasností týkajících se ochrany investorů také možné problémy s likviditou nebo vysoká volatilita cen. Ve Švédsku přitom příbuzné produkty ve stejné době již několik let fungovaly. Ve Spojených státech byly dříve povolené pouze fondy zahrnující akcie firem spojených s technologií blockchain.⁶ Nové očekávání nadšenců do kryptoměn zprvu vyvolalo loňské jmenování Garyho Genslera do čela SEC (Gensler se technologií blockchainu zabýval ve své předchozí profesní dráze v akademickém prostředí), ale i tento odborník záhy začal upozorňovat na nedostatečnou regulaci v této oblasti⁷ – první fondy si tak na své schválení musely ještě několik měsíců počkat, a to konkrétně do 19. října, kdy byl spuštěn fond společnosti ProShares. Tento fond investuje do termínových kontraktů (futures) spojených s bitcoinem,

¹ WIGGLESWORTH, Robin. Bitcoin ETF providers see new hope for approval. In: *FT.com* [online]. December 17 2017 [cit. 2022-01-06]. Dostupné z: <https://www.ft.com/content/28bcfc66-e1d8-11e7-a8a4-0a1e63a52f9c>.

² ETF (Exchange Traded Funds) - Jsou burzovně obchodované fondy to právě pro vás? Jak je obchodovat?. In: *Finex.cz* [online]. © 2014 - 2022 [cit. 2022-01-06]. Dostupné z: <https://finex.cz/rubrika/etf/>.

³ STRÁNÍK, Tomáš. Obchodování s ETF – komplexní průvodce pro začátečníky. In: *Lynxbroker.cz* [online]. 8. dubna 2020 [cit. 2022-01-06]. Dostupné z: <https://www.lynxbroker.cz/investovani/burzovni-trhy/etf/obchodovani-etf/obchodovani-etf-pruvodce/>.

⁴ WIGGLESWORTH, Robin. As the ETF world booms, so do the risks. In: *FT.com* [online]. January 3 2022 [cit. 2022-01-06]. Dostupné z: <https://www.ft.com/content/c8142e9b-f0fb-4611-9c10-7bb833a6c142>.

⁵ MARTIN, Katie. The biggest market moments of 2021. In: *FT.com* [online]. December 17, 2021 [2022-01-06]. Dostupné z: <https://www.ft.com/content/55ea538a-e792-45a4-82a1-bf02e382e719>.

⁶ WALKER, Owen. SEC drags feet on approving bitcoin ETFs. In: *FT.com* [online]. February 5 2018 [cit. 2022-01-06]. Dostupné z: <https://www.ft.com/content/7db2933c-e40a-11e7-a685-5634466a6915>.

⁷ KASUMOV, Aziza, MACKENZIE, Michael a DARBYSHIRE, Madison. Bitcoin ETF applications gather dust as SEC's Gensler frets over 'gaps'. In: *FT.com* [online]. June 1 2021 [cit. 2022-01-06]. Dostupné z: <https://www.ft.com/content/f9f2d454-36b6-43bf-9e5b-695cd65ca427>.

neinvestuje tedy do kryptoměn jako takových⁸ (to SEC stále neumožňuje). I přesto však bylo spuštění tohoto fondu považováno za výrazný průlom – komentátoři krok označují za signál směřování „tradičního“ a nového finančního světa, který navíc usnadní investování do kryptoměn i veřejnosti, jež dosavadní možnosti považovala za příliš komplikované. Velikost a význam amerického trhu zároveň pomohou otestovat, zda je mezi běžnými investory o kryptoměnu vůbec zájem⁹. O měsíc později již v USA fungovaly tři obdobné fondy¹⁰.

Diskuze nad výhodností produktu pro investory, regulací a dalšími aspekty krypto ETFs

V souvislosti se spuštěním zmíněných fondů se ihned objevily komentáře, ve kterých autoři diskutují o specifických vlastnostech daných fondů, ze kterých vyplývají i dopady na investory. Jedním z nich je i redakční komentář deníku Financial Times **Bitcoin ETF: regulatory arbitrage – by US regulators**¹¹. Autoři nejprve připomínají rozdíl mezi „bitcoin ETF“ a „bitcoin futures ETF“ a popisují vlastnosti prvního schváleného fondu společnosti ProShares: na rozdíl od „bitcoin ETF“ neinvestuje fond přímo do kryptoměny, ale do termínových derivátů (futures)¹². V případě fondu ProShares tvoří investice do bitcoin futures pouze 25 %, zbývající objem prostředků je investován do jiných cenných papírů. Redakce FT považuje schválení fondu za větší krok pro samotný dohledový orgán než pro investory. Nevýhodou jsou vysoké poplatky kvůli tzv. „rolování“ (tak se označuje prodej kontraktů a jejich opětovný nákup¹³) a poplatkům za správu (management fees). Autoři se domnívají, že skutečnou cílovou skupinou fondu jsou finanční poradci, kteří za dosavadních podmínek nemohli poskytovat svým klientům doporučení k přímému nákupu kryptoměny. Pro investory samotné fond až tak výhodný není.

Další nevýhody bitcoin futures ETF pro investory, které vyplývají z vlastností produktu, shrnuje příspěvek **What are the drawbacks to investors of holding a bitcoin futures ETF?**¹⁴. Vedle již zmíněného „rolování“ není např. jasné, jak by se u ETF postupovalo v případě rozštěpení kryptoměny do více větví („fork“).

Nad tím, jak nejlépe nalézt kompromis mezi ochranou investorů a jejich svobodou, přemýšlela Brooke Masters v příspěvku **ETFs: how to balance freedom and investor protection? Disclose the downside**¹⁵. Autorka upozorňuje na nynější odtrženost finančních trhů od reality a na příkladu kryptoměn a ETFs uvádí, jaké faktory by měla dohledová instituce zvážit při regulaci. Dohledové orgány v USA v minulosti např. zaváděly omezení pro méně majetné investory, pro které zároveň případná ztráta může představovat největší riziko. Toto kritérium ovšem mj. vylučuje z investování také mladé investory. Podle Brooks je nejlepším řešením nastavit omezení pro penzijní fondy a další daňově zvýhodněné spoření, pak ale poskytnout investorům co největší svobodu. Předpokladem je však i maximální transparentnost – investoři si musí být vědomi, jaké riziko podstupují. Dohledová instituce může např. požadovat po fondu zveřejňování těchto informací ve standardizovaných a pro investory srozumitelných dokumentech.

⁸ JOHNSON, Steve. Bitcoin exchange traded fund debuts on Wall Street. In: FT.com [online]. October 20 2021 [cit. 2022-01-06]. Dostupné z: <https://www.ft.com/content/7bad0235-9fdd-4e0c-8d20-35a6c41696e0>.

⁹ JOHNSON, Steve, ref. č. 8.

¹⁰ MOORE, Simon. Three Bitcoin ETFs Have Launched, Which Is Most Attractive? In: Forbes.com [online]. Nov 17, 2021, 06:19pm [cit. 2022-01-06]. Dostupné z: <https://www.forbes.com/sites/simonmoore/2021/11/17/three-bitcoin-etfs-have-launched-which-is-most-attractive/?sh=2c58101962f2>.

¹¹ Bitcoin ETF: regulatory arbitrage – by US regulators. In: FT.com [online]. October 19 2021 [cit. 2022-01-07]. Dostupné z: <https://www.ft.com/content/ffc17845-2667-4c44-b284-dc769b76b0d4>.

¹² Jak přesně obchodování s bitcoin futures probíhá, popisuje např. článek K. Wolfa v magazínu Forbes – více viz: WOLF, Karel. V USA odstartoval první ETF fond založený na bitcoinových futures. Co to znamená? In: Forbes.cz [online]. 19. října 2021 [cit. 2022-01-07]. Dostupné z: <https://forbes.cz/v-usa-startuje-prvni-etf-fond-zalozeny-na-bitcoinovych-futures-co-to-znamenaa/>.

¹³ CINERT, Vojtěch. Porovnání vývoje cen ropy a ETF USO. In: Fio Banka [online]. 7.3.2016 14:59 [cit. 2022-01-07]. Dostupné z: <https://www.fio.cz/zpravodajstvi/odborne-clanky/175711-porovnani-vyvoje-cen-ropy-a-etf-uso>.

¹⁴ STAFFORD, Philip and Johnson, Steve. What are the drawbacks to investors of holding a bitcoin futures ETF? In: FT.com [online]. November 1 2021 [cit. 2021-01-07]. Dostupné z: <https://www.ft.com/content/5c21e984-9acf-4293-8da2-202d125c332a>.

¹⁵ MASTERS, Brooke. ETFs: how to balance freedom and investor protection? Disclose the downside. In: FT.com [online]. September 13 2021 [cit. 2022-01-07]. Dostupné z: <https://www.ft.com/content/e500c809-a05d-4852-ac07-46c506e1316a>.

Poměrně jednoznačně vyznívá příspěvek Roberta Armstronga **Bitcoin ETFs should not exist**¹⁶ – také tento autor upozorňuje na nevýhody bitcoin futures ETF. Tento finanční produkt vypadá podle něj na první pohled lákavě, stírá ale původní výhody ETFs, je spojen s vysokými poplatky a rizika podkladových aktiv (tj. kryptoměn) nesnižuje. Armstrong se domnívá, že smyslem bitcoin futures ETF bylo usnadnit lidem investování do kryptoměn, to však dostatečně neopodstatňuje existenci těchto produktů – bitcoin není standardní finanční produkt, obvykle se s ním spekuluje a pokud lidé nerozumějí jeho fungování, nemohou pochopit ani rizika s ním spojená a neměli by jej proto vlastnit, ať už v jakékoli podobě.

Podobný argument používá Mareike Müller v příspěvku **Investiert nicht in Bitcoin-Futures-ETF, investiert in euch selbst!**¹⁷. Investoři, kteří místo do kryptoměny samotné investují do bitcoin futures ETF, si podle ní sami škodí – v minulosti dlouho platilo, že kdo chce investovat do kryptoměn, musí nejprve investovat do svého technického vzdělání. To už nyní neplatí a rozhodování o různých podstatných aspektech investic do kryptoměn je „outsourcováno“. Investoři, kteří místo do „uživatelsky přívětivých“, avšak nákladných produktů investují do svého vzdělání, se ale stanou dlouhodobými vítězi, také proto, že zpozorují přicházející inovace dříve než investoři spoléhající na obchodování na tradičních burzách.

Optimističtější vyznívá příspěvek Jaromíra Sladkovského **Amerika chce dostat bitcoin do tradičního finančního světa. Musí ale ještě vymyslet, jak ochránit investory**¹⁸ pro Hospodářské noviny. Podle autora je jedním z důvodů, proč zatím nedošlo ke schválení bitcoin ETFs (na rozdíl od bitcoin futures ETFs) neexistence systému úschovy aktiv (kryptoměn), který by nabízely tradiční banky. SEC zatím svým rozhodnutím vyslala signál, že bitcoin alespoň toleruje – v zájmu této instituce je také to, aby jí „neujel vlak“. Situaci SEC ztěžuje nutnost rozhodovat podle desítky let starých předpisů neodpovídajících dnešním možnostem. Autor očekává, že bitcoin futures ETFs pravděpodobně nebudou v budoucnu hlavním způsobem, jak investovat do bitcoinu.

Příspěvek se věnoval pozadí schvalování ETFs navázaných na bitcoin (futures) v USA. Je však nutné zmínit, že podobné či příbuzné produkty již fungují i v jiných zemích, např. i v Německu¹⁹ a Francii²⁰ (ve Velké Británii naopak tento produkt povolen není²¹). Krok SEC byl sice označován za „průlomový“, dohledové instituce se nicméně kryptoměnami i různými produkty s nimi spojenými zabývají stále častěji. Podle některých odborníků se téma regulace kryptoměn stane zásadním právě v letošním roce²². Jak ovšem upozornil magazín *The Economist*, snaze regulovat kryptoměny se již přizpůsobuje i samotné odvětví, a to prostřednictvím zvýšeného lobbingu, vlastních návrhů na regulaci a prosazováním svých zastánců do politiky²³. Téma tohoto článku tak představuje jen dílčí „kamínek v mozaice“ komplexnější problematiky, o které v letošním roce pravděpodobně ještě mnoho uslyšíme.

¹⁶ ARMSTRONG, Robert. Bitcoin ETFs should not exist. In: *FT.com* [online]. October 20 2021 [cit. 2022-01-07]. Dostupné z: <https://www.ft.com/content/dec3f5ed-cdd0-48c0-8a2e-22bbb5f3b212>.

¹⁷ MÜLLER, Mareike. Investiert nicht in Bitcoin-Futures-ETF, investiert in euch selbst!. In: *Handelsblatt.com* [online]. 19.10.2021 [cit. 2021-01-07]. Dostupné po přihlášení v placeném archivu z: https://archiv.handelsblatt.com/document/HBON_HB%2027718610.

¹⁸ SLADKOVSKÝ, Jaromír. Amerika chce dostat bitcoin do tradičního finančního světa. Musí ale ještě vymyslet, jak ochránit investory. In: *Hospodářské noviny* [online]. 24. 11. 2021 • 00:00 [cit. 2021-01-07]. Dostupné z: <https://archiv.hn.cz/c1-67003300-amerika-chce-dostat-bitcoin-do-tradicniho-financniho-sveta-musi-ale-jeste-vymyslet-jak-ochranit-investory>.

¹⁹ DÖRNER, Astrid a MÜLLER, Mareike. Bitcoin-Futures-ETF geht in den USA an den Start. *Handelsblatt*. 2021, Nr. 202, S. 31. ISSN 0017-7296. Dostupné po přihlášení v placeném archivu z: https://archiv.handelsblatt.com/document/HB_1F0DD8E9-E2D0-41B2-91C2-8671FE1C8428%7CHBPM_1F0DD8E9-E2D0-41B2-91C2-8671FE1C8428.

²⁰ Des produits indexés sur le bitcoin débarquent à la Bourse de Paris. *Les Echos*. 01 June 2021. ISSN 0153-4831. Dostupné komerčně ze systému Proquest.

²¹ OLIVER, Joshua. Bitcoin ETF rules leave UK investors out of global craze. In: *FT.com* [online]. October 21 2021 [cit. 2022-01-07]. Dostupné z 17:05 7.1.2022: <https://www.ft.com/content/7b219639-dccd-4a4b-ad37-b8701df22db6>.

²² HORÁČEK, Jakub. Kryptoměny se staly zásadní součástí trhu. Jejich regulace bude jedním z témat příštího roku. In: *irozhlas.cz* [online]. 17:37 4. ledna 2022 [cit. 2022-01-07]. Dostupné z: https://www.irozhlas.cz/ekonomika/kryptomena-bitcoin-investice-ekonomika-hodnota-penize-finance_2201041737_voj.

²³ Crypto's crew: digital assets. *The Economist*. 2021, 441(9275), 62. ISSN 0013-0613. Dostupné také komerčně ze systému Proquest.

Daně

Lubka Tzenova

Corporate tax changes

Změny daně z příjmů právnických osob

European taxation, Vol. 61, (2021) No. 10, p. 465-467

Autorka představuje změny bulharského zákona o daních z příjmů právnických osob účinné od 1.1.2021. Týkají se rozšíření státní pomoci zemědělským výrobcům ve formě daňových úlev, implementace seznamu nespolupracujících jurisdikcí pro účely daní do bulharského práva, změn požadavků a termínů u povinné dokumentace k převodním cenám, ročních daňových odpisů pro některá aktiva, pravidel pro daňové zálohy i zavedení nových lhůt pro podání daňového přiznání a platbu daně z příjmů právnických osob a dalších daňových povinností. - Poznámky.

Vladimír Rejmont

Daňový judikát Nejvyššího správního soudu ČR k problematice vzniku ručení ve smyslu ust. § 109 odst. 2 písm. c) zák. č. 235/2004 Sb., o dani z přidané hodnoty, v relevantním znění

Účetnictví, Sv. 2021, č. 12, s. 51-54

Rozbor a shrnutí judikátu Nejvyššího správního soudu, který se týkal ručení za daň podle zákona o DPH (2 Afs 382/2019-33). Kasační stížnost Odvolacího finančního ředitelství byla NSS zamítnuta.

Silke Bruns

Der Ort der Arbeit - internationale Aspekte

Místo výkonu práce - mezinárodní aspekty

Finanz-Rundschau, Jg. 103, (2021) Nr. 21, S. 1010-1017

V souvislosti s pandemií nemoci covid-19 se v praxi čím dál častěji diskutuje o daňových otázkách spojených s výkonem pracovní činnosti formou homeoffice. Některé hlasy v Německu volají po přesnější regulaci zejména s ohledem na uzavírání smluv o zamezení dvojího zdanění. Podle mnohých by totiž změna místa výkonu práce (včetně přesunu do zahraničí) neměla zavádět příčinu k jakékoliv dodatečné daňové zátěži. Autorka se věnuje smlouvám o zamezení dvojího zdanění, které Německo doposud uzavřelo, a rozebírá, jaké odchylky se v praxi objevují. Detailněji analyzuje rovněž platná ustanovení v rámci OECD, jako např. vzorovou daňovou smlouvu OECD z r. 2017 aj. V závěru se autorka zabývá otázkou, do jaké míry je pro zaměstnavatele při zdaňování podnikového zisku místo pracovní činnosti relevantní. - Poznámky. -- Viz také i další příspěvky k tématu práce z domova na s. 1005-1010 a s. 1019-1025.

Václav Benda

DPH při prodeji zboží na dálku od 1.10.2021

Daňová a hospodářská kartotéka, Sv. 29, (2021) č. 15, s. 15-22

Nová pravidla pro uplatňování DPH v oblasti elektronického obchodování se do českého právního řádu promítla zákonem č. 355/2021 Sb., jenž novelizuje zákon o DPH a celní zákon. Autor nejprve vymezuje nové základní pojmy, kterými jsou prodej zboží na dálku a prodej dovezeného zboží na dálku. Návazně jsou pro tyto způsoby prodeje zboží vysvětlena nová pravidla pro určení místa plnění. Dále autor za využití příkladů rozebírá uplatňování DPH při prodeji zboží na dálku z tuzemska do jiného členského státu, a naopak z jiného členského státu do tuzemska. Shrnuje také pravidla pro uplatňování DPH při prodeji dovezeného zboží na dálku s místem plnění v tuzemsku. Autor uvádí, že povinnost přiznat daň vzniká při prodeji zboží na dálku vždy prodávajícímu, protože se jedná o specifické dodání zboží do jiného členského státu, z něhož nevzniká povinnost přiznat daň kupujícímu, který není osobou registrovanou k dani. Prodávající přiznává daň při prodeji zboží na dálku obecně v členském státě, kde je ukončena přeprava či odeslání zboží, případně v členském státě, kde je přeprava zboží započata. Od 1.7.2021 je možno pro odvádění DPH využívat zvláštní režim jednoho správního místa.

Václav Benda

DPH u cestovní služby a změny od 1.1.2022

Finanční, daňový a účetní bulletin, Sv. 29, (2021) č. 4, s. 22-26

Od 1.1.2022 nabývají účinnosti dílčí změny pravidel pro aplikaci zvláštního režimu pro cestovní službu, který upravuje § 89 zákona o dani z přidané hodnoty. Tyto změny byly provedeny novelou č. 343/2020 Sb. V článku jsou vysvětleny principy uplatnění zvláštního režimu pro cestovní službu, který spočívá ve zdanění přírážky poskytovatele cestovní služby, i změny ve stanovení přírážky a její výpočet dle novelizace zákona o DPH. Dále autor rozebírá otázky určení místa plnění, osvobození od daně, odpočtu daně, daňových dokladů i zajištění cestovní služby. -- K tématu viz také DPH aktuálně č. 25-26/2021, s. 1-5.

Peter Koerver Schmidt, David Kleist, and Juha Lindgren

Implementation of the ATAD rules on controlled foreign companies : a Nordic member state perspective

Implementace pravidel pro ovládané zahraniční společnosti dle směrnice ATAD : z pohledu skandinávských členských států

European taxation, Vol. 61, (2021) No. 10, p. 425-439

Příspěvek rozebírá implementaci pravidel pro ovládané zahraniční společnosti (CFC rules), které jsou zvláštním typem pravidel proti vyhýbání se daňovým povinnostem, ve Švédsku, Finsku a Dánsku. CFC pravidla jsou upravena v evropské směrnici proti vyhýbání se daňovým povinnostem (ATAD) v čl. 7 a 8, představují minimální standard úpravy a členské státy EU mohou uzákonit ve svém národním právu i přísnější opatření. Autoři jednotlivé přístupy skandinávských zemí porovnávají a analyzují jejich soulad s evropským primárním právem. Shrnují rovněž hlavní postřehy o implementaci CFC pravidel v ostatních zemích EU i v Dánsku, Finsku a Švédsku, jejichž právní úprava již pravidla pro ovládané zahraniční společnosti obsahovala před implementací evropské směrnice. - Poznámky.

Václav Pikal

Informace k dani silniční

Daně a právo v praxi, Sv. 26, (2021) č. 12, s. 26-28

Příspěvek rekapituluje informace k podávání daňového přiznání k dani silniční a dále informace důležité pro správné stanovení této daně. Autor zdůrazňuje, že ačkoliv v r. 2021 nedošlo ke změně zákona č. 16/1993 Sb., o dani silniční, dochází k vydání nového vzoru přiznání k dani silniční (vzor č. 18) a přílohy k daňovému přiznání (vzor č. 16). Autor se zaměřuje na určení předmětu daně, poplatníka daně, základu daně a sazby daně. Dále uvádí, kdy a kam se podává daňové přiznání, jaké jsou zálohy za r. 2022, jak vzniká a zaniká daňová povinnost i které otázky souvisejí s určením poplatníka daně.

Martin Děrgel

Koordinační výbor k paušální dani z příjmů OSVČ

Účetnictví, Sv. 2021, č. 12, s. 35-43

Přehled stanovisek expertů z GFR na téma "paušální daň z příjmů OSVČ". Konkrétně se koordinační výbory vyjadřovaly k těmto dílčím tématům: pohledávky při přechodu z paušálního režimu na paušální výdaje; dluhy při přechodu z paušálního režimu na paušální výdaje; zásoby při přechodu z paušálního režimu na paušální výdaje; evidence příjmů, výdajů, pohledávek, dluhů a zásob v paušálním režimu; pronájem a prodej majetku v období paušální daně. Příspěvek je doplněn testem na procvičení.

Petr Kupčík

Kritický komentář k vybraným oblastem v DPH. (1. část)

Finanční, daňový a účetní bulletin, Sv. 29, (2021) č. 4, s. 27-31

Slabinou daně z přidané hodnoty je její náchylnost k zneužití, resp. velká mezera ve výběru této daně. Článek se věnuje daňovým únikům v oblasti DPH, které jsou nejčastěji způsobeny tím, že si subjekt nárokuje v daňovém tvrzení odpočet daně a jeho dodavatel (nebo jiný subjekt v řetězci) daň správci daně neodvede, přičemž forma neodvedení může mít mnoho podob. Možnost odepření nároku na odpočet daně z titulu vědomé či nedbalostní účasti na podvodu na DPH není přitom zakotvena v zákoně o DPH, ale vychází z tuzemské a evropské judikatury. Autor přibližuje vybrané evropské i domácí judikáty

týkající se uplatňování odpočtů daně podvodným či zneužívajícím způsobem. Blíže se zaměřuje na rozsudek NSS čj. 3 Afs 85/2019-44 ve věci Fast Money a na rozsudek NSS sp. zn. 5 Afs 157/2020 ve věci Mrazirny Schmidt a na jejich důsledky. - Poznámky.

Zdeněk Burda

Nad judikaturou z oblasti plných moci

Daně a právo v praxi, Sv. 26, (2021) č. 12, s. 42-51

Přehled komentované judikatury Nejvyššího správního soudu ČR k problematice plné moci pro zastupování před správcem daně od r. 2018 do r. 2021. Jednotlivé rozsudky se týkají údajně zfalšované plné moci; kontrolního hlášení a vymezení rozsahu plné moci; plné moci pro podání daňového přiznání na jednatele firmy, který byl zároveň daňovým poradcem; posouzení rozsahu plné moci při požadování poplatků za kopie dokumentů; okamžiku předání plné moci správci daně ve vztahu k zahájení kontroly; posouzení zmocněnce nebo zaměstnance; a neoprávněně udělené pokuty zmocněnci. -- Přehled starší judikatury viz Daně a právo v praxi č. 6/2018, s. 42-48.

Zdeněk Morávek

Některé daňové souvislosti společenství vlastníků jednotek

Daňová a hospodářská kartotéka, Sv. 29, (2021) č. 15, s. 11-14

Autor stručně připomíná daňový režim společenství vlastníků jednotek (SVJ) jako specifické právnické osoby a vysvětluje okolnosti, za kterých těmto poplatníkům vzniká povinnost podávat daňové přiznání. Zdůrazňuje, že společenství vlastníků se nezahrnují mezi veřejně prospěšné poplatníky, přesto jim zákon o daních z příjmů přiznává určité daňové úlevy či zvýhodnění. Uvádí, které příjmy SVJ nejsou předmětem daně z příjmů právnických osob (příjmy z dotací, příjmy z příspěvků vlastníků jednotek na správu domu a pozemku, příjmy z úhrad za plnění spojená s užíváním bytu a nebytových prostor, pojistná plnění z pojištění domu sjednaného SVJ). Problematika je dokreslena několika příklady.

Fons Ravelli and Federico Franconi

Numerous EU member states are in breach of EU law by requiring taxpayers to demonstrate absence of abuse

Řada členských států EU porušuje evropské právo tím, že požaduje po daňových poplatnících důkaz o neexistenci zneužití

European taxation, Vol. 61, (2021) No. 10, p. 440-449

Pravidla pro zamezení vyhýbání se dani často přenášejí důkazní břemeno na daňového poplatníka. To je v rozporu s judikaturou Soudního dvora EU. V příspěvku je přiblížen způsob, jakým Soudní dvůr EU přikazuje členským státům používat institut důkazního břemene v národních pravidlech proti vyhýbání se daňové povinnosti v oblasti přímých daní. Od r. 2007 judikatura důsledně ukládá důkazní břemeno správcům daně. Na příkladu nizozemského a italského daňového práva je dokumentováno porušení přístupu EU ve formě přenesení důkazního břemene na daňového poplatníka. Autoři se domnívají, že i některá ustanovení evropské směrnice ATAD I a ATAD II jsou v rozporu s primárním evropským právem (zejména čl. 4 - omezení daňové uznatelnosti úroků a čl. 9 - hybridní nesoulady), zavádějí podle nich obecnou presumpci zneužívání. - Poznámky.

Ivan Macháček

Paušální daň v roce 2022

Daně a účetnictví bez chyb, pokut a penále, Sv. 23, (2022) č. 2, s. 17-20

Článek se zaměřuje na hlavní zásady uplatnění paušální daně, na možný vstup poplatníka do paušálního režimu a na podmínky pro stanovení paušální daně. Dále se věnuje platbě a výši paušální zálohy pro r. 2022 (5.995 Kč měsíčně, nárůst o 526 Kč oproti r. 2021), možnosti dobrovolného ukončení paušálního režimu a oznámení o ukončení paušálního režimu. Autor také rozebírá, co ovlivňuje rozhodování podnikatelů, zda od 1.1.2022 přejít do paušálního režimu. Problematika je dokreslena několika praktickými příklady.

SALT in the wounds : Build Back Better**Sůl v ranách : americký plán „Build Back Better“**

The Economist, Vol. 441, (2021) No. 9274, p. 12

Silná kritika daňové úlevy "SALT" (state-and-local tax deduction) v USA, jež umožňuje americkým daňovým poplatníkům snížit svou daňovou povinnost na federální úrovni o zaplacené místní a státní daně z příjmu a z nemovitosti. Výše daňové úlevy byla v r. 2017 zastropována na úrovni 10 000 amerických dolarů (do té doby byla neomezená), v listopadu 2021 však byla hranice posunuta až na 80 000 dolarů dodatkem k zákonu "Build Back Better Act". Pokud bude zákon schválen v této podobě, zvýšení úlevy nijak nepomůže nejhudší populaci, a naopak prospěje z většiny nejmajetnějších 5 % amerických občanů. Zároveň v rozpočtu bude chybět 275 mld. dolarů, které měly putovat na potřebnou obnovu ekonomiky. -- K tématu viz i příspěvek na s. 35-36 („A tax plan for the upper, upper class“).

Karel Brychta, Lukáš Gabryš

Spojené osoby v zákoně o daních z příjmů : souvislosti, definiční znaky a vybrané problematické otázky. (část III)

Daně a právo v praxi, Sv. 26, (2021) č. 12, s. 20-25

Třetí příspěvek ze série článků zabývajících se problematikou spojených osob dle zákona o daních z příjmů se věnuje vybraným otázkám spojeným s vymezením druhé kategorie spojených osob – tj. osob jinak spojených. Mezi jednotlivé typy osob jinak spojených patří osoby podílející se na vedení nebo kontrole jiných osob; osoby blízké; shodné či blízké osoby podílející se na vedení či kontrole jiných osob i osoby, které vytvořili právní vztah převážně za účelem snížení základu daně nebo zvýšení daňové ztráty. - Poznámky.

Zkrácené obsahy časopisů

Plné texty některých článků jsou zaměstnancům resortu financí dostupné v aplikaci Aktivní noviny

Daně a právo v praxi : měsíčník informací z oblasti daní, práva a financí

Sv. 26, (2021) č. 12

Prodej akcií z hlediska daní z příjmů (s. 2-10); Stát pojištění v kontextu pravidel Evropské unie a oblasti zdravotního pojištění - koordinace systémů sociálního zabezpečení (s. 11-14); Úrok z neoprávněného vymáhání dle daňového řádu (s. 15-19); Spojené osoby v zákoně o daních z příjmů - souvislosti, definiční znaky a vybrané problematické otázky (část III) (s. 20-25); Informace k dani silniční - podání daňového přiznání (s. 26-28); Zadlužená obec - a co s ní? - úpadek obce v kontextu s jejím hospodařením (s. 29-32); Uvolněný a vypořádací podíl v s.r.o. aneb interpretace NÚR I-46 (s. 33-39); Nad judikaturou z oblasti plných mocí (s. 42-51).

Daně a účetnictví bez chyb, pokut a penále

Sv. 23, (2022) č. 2

Povinnosti plátce na konci kalendářního roku (s. 3-8); Zvýšení minimální mzdy z pohledu zdravotního pojištění (s. 12-16); Paušální daň v roce 2022 (s. 17-20); Prominutí DPH u elektřiny a plynu (s. 28-30); Prodej zboží na dálku - zasílání zboží (s. 31-33); Škoda jako daňový výdaj (s. 34-36); Druhy účetních závěrek (s. 39-41); Postupy zaměstnavatele ve zdravotním pojištění (s. 47-49); Kontrolní činnost a správní trestání na úseku zaměstnanosti (s. 56-60); Vzájemné zaměstnávání manželů (s. 61-63); Trestní oznámení, žaloba, petice (s. 64-65); Minimální i zaručená mzda od 1. ledna 2022 (s. 68-70); Poživatelé starobního a invalidního důchodu (s. 71-73); Zahraniční zaměstnanci - český zaměstnavatel (s. 74-76); Výpověď pro nadbytečnost (s. 77-78).

Daňová a hospodářská kartotéka : DHK

Sv. 29, (2021) č. 15

Zohlednění záloh na daň z příjmů fyzických osob v daňovém přiznání za rok 2021 (s. 3-8); Daňové aspekty vánočních dárek pro klienty a obchodní partnery (s. 9-10); Některé daňové souvislosti společenství vlastníků jednotek (s. 11-14); DPH při prodeji zboží na dálku od 1.10.2021 (s. 15-22); Poskytování služeb z/do zahraničí z hlediska daně z přidané hodnoty a jejich zohlednění v daňových tvrzeních správci daně na konkrétních příkladech z praxe - dokončení (s. 23-27); Korporátní aktuality - novela zákona o obchodních korporacích, upřesnění předmětu podnikání, zavedení sankcí za nezapsání skutečného majitele (s. 28-31); Rozsudek SD EU ve věci "odmítnutí vrácení DPH z důvodu

nepředložení dokladů ve stanovené lhůtě" - judikát C-294/20 (s. 32-34); Oznamovací povinnost a zdravotní pojištění (s. 35-40); Stručný přehled změn ve mzdové oblasti od 1.1.2022 (s. 41-45).

Daňový a účetní TIP : aktuality, komentáře, dotazy a odpovědi

Sv. 2021, č. 25-26

Paušální daň a poznatky z jejího uplatnění (s. 1-5); DIS a DIS+ v letech 2021-2022 - služby Daňové informační schránky (s. 6-8); Daňové zvýhodnění na děti v příkladech (s. 9-11); Stručný přehled: sazby sociálního zabezpečení od 1.1.2021 (s. 12); Zdanění nepřijatých úroků - dotazy a odpovědi (s. 13-14).

DPH aktuálně : novinky z legislativy a praxe pro plátce DPH

Sv. 2021, č. 25-26

Novinky v DPH u zvláštního režimu pro cestovní službu (s. 1-5); Základní principy uplatňování nároku na odpočet DPH (s. 6-10); Okamžik účtování prodeje nemovitosti - dotazy a odpovědi (s. 10); DPH při poskytování služeb v zahraničí - dotazy a odpovědi (s. 11); Sazba DPH u reklamace dodání plynu - dotazy a odpovědi (s. 11-12); Sazba DPH u uměleckých činností - dotazy a odpovědi (s. 12).

Finanční, daňový a účetní bulletin

Sv. 29, (2021) č. 4

Novely zákona o daních z příjmů ve vztahu k dani z příjmů fyzických osob přijaté v roce 2021 (s. 2-7); Pár poznámek k přezkumnému řízení – pokračování (s. 8-12); Stravování zaměstnanců optikou zákona o daních z příjmů aneb stravování od A do Z (s. 13-21); DPH u cestovní služby a změny od 1.1.2022 (s. 22-26); Kritický komentář k vybraným oblastem v DPH - 1. část (s. 27-31); Přirozené úbytky zásob a ztratné v maloobchodě (s. 32-46); Vedení účetnictví svěřenského fondu a společníků sdružených ve společnosti (s. 47-52); Dotazy a odpovědi: sazby DPH, časový test pro prodej domu, zálohová faktura za dodávku zboží z Polska (s. 53-56).

Ekonomické vědy. Ekonomie

Peter J. Walker

Inclusive innovator

Inkluzivní inovátorka

Finance & development, Vol. 58, (2021) No. 2 (June), p. 34-37

Profil ekonomky Rohini Pande z Yale University, kterou Americká ekonomická asociace označila za jednu z nejvlivnějších rozvojových ekonomek své generace. Pande se zabývá politickou ekonomikou, mezinárodním rozvojem, genderovou ekonomikou, bojem proti korupci a klimatickým změnám, dále konkrétně také kvalitou institucí. V loňském roce Pande založila iniciativu "Inclusion Economics".

Of Milton and money

O Miltonovi a penězích

The Economist, Vol. 441, (2021) No. 9276, p. 53

Podle známého monetaristy Milтона Friedmana je inflace "vždy a pouze peněžním jevem". Ukázala nám nyní pandemie, že je inflace spíše fiskálním jevem, když teprve fiskální stimuly inflaci spustily po letech neúspěšných snah prostřednictvím kvantitativního uvolňování? Článek diskutuje nad vzájemnou provázaností měnové a fiskální politiky s odkazy na aktuální výzkumy a názory ekonomů v této oblasti.

Jiří Silný, Karolína Silná

Sociální solidární ekonomika

Fórum sociální politiky, Sv. 15, (2021) č. 6, s. 27-29

Článek seznamuje se vznikem a obsahem pojmu sociální solidární ekonomika (SSE), který autoři představují jako koncept schopný udržitelně zajišťovat základní potřeby a přispívat k sociální soudržnosti a ekologické odolnosti. Přináší stručný přehled současných světových i českých aktivit, které o sociální solidární ekonomice šíří povědomí. Dále charakterizují společné hodnoty aktérů SSE a činnost Mezinárodní sítě pro podporu SSE (RIPESS). - Poznámky.

Finance. Bankovníctví. Měnový systém

Carmen Reinhart ; rozhovor vedl Julian Heissler

"Ich rechne mit höheren Steuern"

"Počítám s vyššími daněmi"

WirtschaftsWoche, Jg. 2021, Nr. 47, S. 42-43

Rozhovor s hlavní ekonomkou Světové banky C. Reinhartovou, která varuje před přetrvávající inflací a rostoucím globálním dluhem, a vysvětluje, proč je dnes oddlužení států mnohem obtížnější, než po druhé světové válce.

Jan Mallien, Andreas Neuhaus, Frank Wiebe, Carsten Volkery

Abkehr vom Krisenmodus : ein bisschen Normalisierung

Odklon od krizového modu : trocha normalizace

Handelsblatt, Jg. 2021, Nr. 245 (17.12.2021), S. 3, 6

Přední světové centrální banky postupně zredukovat nebo zrušit své podpůrné programy, zavedené kvůli koronavirové pandemii a následné krizi. Reakce trhů je zejména v případě ECB pozitivní: jako rozhodující efekt je autory identifikována jasná a čitelná politika, i přes její úspornost. I přes stoupající inflaci, kterou ECB vnímá jako přechodný jev krátkodobého charakteru, bude ukončen program PEPP, který podle Christine Lagardeové splnil svůj účel. Ukončením programu banka neztratí reakční flexibilitu, protože již skoupené pohledávky zůstanou v jejím držení až do r. 2024. V omezené míře zůstane zachována i možnost cíleného nákupu pohledávek jednotlivých členských zemí. V této souvislosti bude aktualizován strop staršího obdobného programu APP z 20 na 40 miliard eur měsíčně.

Radek Vachulka

Aktuální úskalí hypotečního trhu

Profi poradenství & finance, Sv. 9, (2021) č. 10, s. 42-43

S rostoucími sazbami a možným budoucím zpřísněním úvěrových limitů ze strany ČNB lze očekávat u některých skupin klientů zhoršení dostupnosti úvěrů na bydlení. Článek v té souvislosti zvažuje některé otázky ohledně budoucnosti hypoték a možností zajištění dostatečných vlastních zdrojů na pořízení nemovitosti. Věnuje se zajištění dodatečného ručení, ať už přidáním další nemovitosti bance do zástavy nebo spoludlužnictvím v úvěru, dále prodloužení splatnosti hypotéky a mezigenerační hypotéce, která může zlepšit dostupnost úvěrů a následně i dostupnost vlastnického bydlení. Upozorňuje také na problematiku paušální daně ve vztahu k možnému doložení příjmů žadatele o hypotéku. -- K prognóze hypotečního trhu a růstu sazeb viz s. 44. -- K vývoji hypotečního trhu v r. 2021 viz Profi poradenství & finance č. 11/2021, s. 34-35 a s. 38.

Martin Arnold, Tommy Stubbington

Crunch time for the ECB

Rušné období pro ECB

Financial Times, Vol. 2021, No. 40891 (15.12.2021), p. 17

Bližší k současné situaci politiky ECB. Stoupající inflace zvyšuje tlak na postupné ukončení či omezení podpůrných programů, nesprávné načasování však může značně poškodit pozici ECB na trhu s pohledávkami. Bližší pozornost je věnována procesu ukončení programu PEPP v březnu letošního roku. Situaci ECB ve srovnání s ostatními předními centrálními bankami komplikuje skutečnost, že měnovou politiku musí tvořit s 19 státy eurozóny.

Miles Kruppa, Hannah Murphy

Crypto fans plan a new world on blockchain

Fanoušci kryptoměn plánují nový svět na blockchainu

Financial Times, Vol. 2021, No. 40901 (30.12.2021), p. 6

Nástin dosavadního fungování tzv. DAO (decentralizovaná autonomní organizace), skupin s různými cíli, které jako jádro finančních prostředků používají měny založené na blockchainu a rozhodují na rozdíl od běžných korporací kolektivně. Podle autorů vypadá DAO v praxi jako „chatovací místnost se společným bankovním účtem“, a ačkoli je termín používám relativně volně, v zásadě se jedná o investiční společnosti s otevřenou rozhodovací strukturou. Prostřednictvím web3 je možné také další typikum,

sice proměna uživatelů a přispěvatelů v investory a opačně. Primárním zdrojem zisku je automatizovaná investice do kryptoměn a odvozených aktiv, realizovaná prostřednictvím uživatelsky definovaného kódu, který provede transakci, jakmile jsou splněny definované podmínky. Článek rekapituluje rozmach DAO v USA a shrnuje právní problémy při provozu, zejména nedostatečnou definici tohoto typu společnosti, resp. její oporu ve stávající legislativě.

Crypto's crew : digital assets

Kryptoposádka : digitální aktiva

The Economist, Vol. 441, (2021) No. 9275, p. 62

V posledních letech nastal boom kryptoměn, ruku v ruce s tím však vzrůstá snaha kryptoměny regulovat - v centru pozornosti dohledových institucí zejména v USA (ale i v jiných zemích) jsou tři oblasti: snaha zabránit praní špinavých peněz prostřednictvím kryptoměn, zavést pravidla pro danění investic do kryptoměn a omezit rizika související s kryptoměnami (jak pro finanční systém, tak pro spotřebitele). Odvětví se začíná bránit - posiluje lobbying, přináší vlastní návrhy na regulaci a prosazuje své členy do politiky.

M. Greive, J. Mallien, T. Sigmund, F. Wiebe

Der neue Mann fürs Geld

Nový člověk přes peníze

Handelsblatt, Jg. 2021, Nr. 247 (21.12.2021), S. 1, 4-5

Shrnutí okolností kolem personální změny v čele Deutsche Bundesbank, kdy dosavadního prezidenta Jense Weidmanna vystřídá Joachim Nagel. Článek se věnuje Nagelovu dosavadnímu profesnímu působení, zejména v představenstvu Bundesbank, dalším kandidátům a kandidátkám na post prezidenta Bundesbank (mj. Isabel Schnabel, Claudia Buch) a obšírněji popisuje politické pozadí volby.

Carsten Volkery, Michael Maisch

Die Furcht vor den Langzeitfolgen : Brexit

Děs z dlouhodobých následků : brexit

Handelsblatt, Jg. 2021, Nr. 250 (27.12.2021), S. 31-32

Bankovní sektor Velké Británie očekává náročnější podmínky přístupu na trh členských zemí EU. Evropská komise zařadila Velkou Británii do kategorie tzv. třetích zemí a tlačí na větší přítomnost filiálek přímo v členských zemích se zaměstnáním minimálně dvou pracovníků, žijících v EU, na pobočku. Rozhodnutí je odůvodněno jako prevence obcházení regulace finančních toků. Britská odborná a oborová veřejnost se k rozhodnutí staví kriticky jako ke kroku, který prosazuje lokaci před zájmem přeshraničního podílíka na trhu. Nicméně veřejná debata se postupně shoduje, že brexit a následná vyjednávání Británii nepřinesla rovnoprávné postavení na finančním trhu s EU.

Mareike Müller, Astrid Dörner

Die Krypto-Welt steht vor ihrem nächsten Hype

Kryptosvět stojí před dalším populárním obdobím

Handelsblatt, Jg. 2021, Nr. 252 (29.12.2021), S. 30-31

Napříč finančním a bankovním sektorem panuje shoda o nadcházejícím období zvýšené popularity kryptoměn. Nejen ze strany uživatelů, kde se dlouhodobě jedná o vzestupný trend, ale i ze strany investorů, fintechu a bank. Článek poukazuje na úskalí očekávaného „hype“ období, zejména na skutečnost, že většina kryptoměn svým kurzem do různé míry kopíruje bitcoin. Zmiňuje „fomo“ – fear of missing out, tedy chování založené na obavách z promeškané příležitosti. Zmíněna je i otázka regulace a vztahu politiky klimatické udržitelnosti a kryptoměn.

K. Kort, A. Neuhaus

Fed fährt die Anleihekäufe drastisch zurück

Fed drasticky zredukuje nákupy dluhopisů

Handelsblatt, Jg. 2021, Nr. 245 (17.12.2021), S. 7

Americká centrální banka (Fed) v polovině prosince 2021 oznámila snížení tempa nákupu pohledávek o dalších 30 miliard dolarů měsíčně, poslední snížení bylo o 15 miliard. V r. 2022 plánuje tempo redukce zvyšovat a otevřít tak cestu trojímu zvýšení úrokových sazeb. Zvýšené tempo oproti původnímu plánu je dáno především vyšší mírou inflace v USA, než bylo původně očekáváno (6,8 %).

Adam Samson, Laura Pitel, Ayla Jean Yackley

Hole in Turkish reserves suggests „backdoor“ bid to prop up currency

Díra v tureckých rezervách naznačuje nepřiznaný pokus o podporu měny

Financial Times, Vol. 2021, No. 40898 (23.12.2021), p. 1

Bilance tureckých čistých zahraničních aktiv poklesla z 5,9 miliardy dolarů na -5,1 miliardy během jednoho týdne, což podle autorů poukazuje na snahu o stabilizaci turecké liry, ačkoli turecká centrální banka neohlásila žádnou intervenci. Výše intervence je odhadována mezi 5,5 miliardami až 6,9 miliardami dolarů. Agentura Finch, která Turecku udělila v prosincovém hodnocení negativní rating, vyjádřila znepokojení nad dalšími intervencemi, které mohou dále podkopat složení státních rezerv. -- Více k tématu viz s. 18.

Sun Yu

Chinese banks reveal fears over economy

Čínské banky odhalují strach o ekonomiku

Financial Times, Vol. 2022, No. 40904 (5.1.2022), p. 4

Čínské banky naplnily loňskou kvótu půjčování nákupem nízkorizikových finančních nástrojů namísto poskytnutím úvěrů. Rostoucí nároky bank na potenciální dlužníky vedly k poklesu úroků na průměrnou výši 0,007 %, oproti úrokové míře centrální banky ve výši 2,5 %. Ačkoli vláda tlačí na komerční banky, aby poskytovaly více úvěrů, podmínky pro jejich udělení se zpříšňují ruku v ruce se zpomalující čínskou ekonomikou. Bankovní sektor byl také zasažen státními regulačními opatřeními, což bankám v souvislosti se státními nároky snižuje manévrovací prostor.

Dušan Šídlo

Inflace přehledně

Profi poradenství & finance, Sv. 9, (2021) č. 11, s. 28-29

Shrnující pohled na fenomén inflaci se zaměřením na praktické dopady inflace na hospodaření domácností. Autor informuje o způsobu výpočtu inflace v ČR, zvažuje vypovídací schopnost spotřebního koše a míru škodlivosti inflace. Dále analyzuje důvody současného výrazného růstu míry inflace a způsoby, jak ochránit úspory před znehodnocením. Zdůrazňuje, že inflace ovlivňuje také pojištění nemovitostí i dluhy (ve prospěch dlužníka).

Jiří Šindelář, Petr Budinský

Inflation forecasting and targeting : experience from Central Europe

Tvorba prognózy inflace a cílování inflace : zkušenosti ze střední Evropy

Statistika, Vol. 58, (2021) No. 3, p. 259-267

Autoři v příspěvku zkoumají úspěšnost centrálních bank vybraných středoevropských zemí (Maďarsko, Polsko, ČR) při cílování inflace a tvorbě jejich prognóz. Pro srovnání byla do výzkumu zahrnuta i Evropská centrální banka. Výsledky autoři hodnotí jako "spíše vyhovující". Centrální banky Maďarska, Polska a ČR se podle autorů od r. 2015 v cílování i prognózách zlepšují, u ECB však ke zlepšení nedošlo. I přesto ale přetrvávají některé problémy, v případě ČNB jde podle autorů mj. o tzv. systémovou podjatost (systemic bias) v mechanismu cílování inflace. - Poznámky.

Jens Münchrath

Mächtig ohnmächtig : Europäische Zentralbank

Nevolnost moci : Evropská centrální banka

Handelsblatt, Jg. 2021, Nr. 240 (10.12.2021), S. 16-17

Esej se věnuje proměně role ECB v průběhu posledních let, s důrazem na funkční období Christine Lagardeové a koronavirové pandemie. Pozice Evropské centrální banky se z původní neutrální, technicistní, nadnárodní polohy posunula blíže do spektra politických rozhodnutí, ačkoli jsou tato vzdálena původnímu účelu ECB. Problémy eurozóny, zejména rostoucí zadlužení členských zemí a inflace jak v eurozóně, tak v EU, kvantitativní uvolňování a výrazný nárůst eur v oběhu jsou podle autora odrazem hlubších procesů, jejichž řešení se ze své pozice ujímá ECB, ačkoli tak v důsledku ovlivňuje otázky čistě politické. Vztah mezi rolí centrální banky a politikou je leitmotivem eseje, kdy je ECB porovnává zejména s Fedem.

Dejan Živkov, Slavica Manić, Jasmina Durašković, Dejan Viduka

Measuring downside risk in portfolios with bitcoin

Měření rizika nepříznivého vývoje v portfoliích, jejichž součástí je bitcoin

Finance a úvěr, Vol. 71, (2021) No. 2, p. 178-200

Příspěvek porovnává různá portfolia, jejichž součástí je kryptoměna bitcoin, s cílem identifikovat takové portfolio, které minimalizuje tzv. riziko nepříznivého vývoje (downside risk). Porovnáváno je šest portfolií, které vedle bitcoinu zahrnují indexy S&P500, SHCOMP, desetileté americké dluhopisy a různé komodity (ropa Brent, zlato, kukuřice). Všechna zkoumaná aktiva vykazovala nízkou korelaci s bitcoinem, podle autorů jsou tedy vhodná k diverzifikaci. Při posuzování rizika nepříznivého vývoje se výsledky lišily v závislosti na dalších zohledněných předpokladech. - Poznámky.

Deyan Radev

Multinational banks and the drivers of cross-border contagion

Banky působící ve více zemích a faktory způsobující přeshraniční nákazu

Finance a úvěr, Vol. 71, (2021) No. 2, p. 119-143

Autor v příspěvku zkoumá faktory, které přispívají k šíření šoků v bankovním sektoru, a to konkrétně od mateřských bank působících v zemích OECD k jejich zahraničním pobočkám. Analyzovány byly dva typy šoků: šok solventnosti (solvency shock) a šok v oblasti velkoobchodního financování (wholesale funding shock). Poskytování úvěrů pobočkám (subsidiary lending) ovlivňuje podle autora významněji šok solventnosti - ten bývá způsoben nedostatečnou kapitalizací mateřských bank. Šíření nákazy ovlivňují i další faktory, jako např. význam zahraniční pobočky ve strategii banky. - Poznámky.

Alexander Busch

Plötzlich im Fokus : Fintechs in Brasilien

Náhle pod drobnohledem : fintechy v Brazílii

Handelsblatt, Jg. 2021, Nr. 247 (21.12.2021), S. 34-35

Bližší pohled na brazilský trh s dluhopisy a na roli fintechových firem v jeho rámci. Postupné uvolňování státního monopolu na finanční služby otevírá prostor fintechovým firmám, od čehož si brazilská vláda slibuje zefektivnění finančních služeb prostřednictvím konkurenčního prostředí. Pozornost je věnována Nubank jako přední společnosti v dané oblasti. Blíže je zmíněn i trh s obligacemi, který je díky vysokým výnosům atraktivní pro zahraniční obchodníky.

Nina Sljuka

Proticyklický kapitálový vankůš v slovenskom bankovom sektore

Ekonomické rozhľady, Sv. 50, (2021) č. 3, s. 330-351

Tvorbu kapitálových polštářů lze považovat za ochranu komerčních bank před nepříznivými situacemi. Cílem zavedení dodatečných kapitálových polštářů do výpočtu celkových kapitálových požadavků dle směrnice CRD IV bylo zajistit budování stability bankovního sektoru a zlepšení kvality a struktury kapitálu komerčních bank. Článek v té souvislosti zkoumá vliv nastavení a tvorby proticyklického kapitálového polštáře na ziskovost a úvěrové chování komerčních bank ve slovenském bankovním sektoru. Autorka prostřednictvím ekonometrické analýzy zjišťuje vliv uvedeného polštáře na vybrané proměnné. Zjištění naznačují, že kapitálové požadavky v podobě proticyklického kapitálového polštáře mají jen minimální vliv na ziskovost bank a jeho tvorba je neomezuje při zhodnocování bankovních aktiv. Ukázalo se také, že míra nastavení proticyklického polštáře nebyla ve sledovaném období tak vysoká, aby zabránila, resp. výrazně zmírnila růst úvěrů.

Kate Duguid, Colby Smith

Record cash pile parked in Fed facility set to shrink

Rekodní množství hotovosti v dispozici Fedu se začíná zmenšovat

Financial Times, Vol. 2022, No. 40904 (5.1.2022), p. 9

Množství hotovostních finančních prostředků, deponovaných v RRP (Overnight reverse repo facility) v rámci Fed, se podle předpovědí bude postupně snižovat. Možnost uložení hotovosti do RRP je vnímáno jako „investice poslední záchrany“, jejíž popularita razantně stoupla v průběhu pandemie koronaviru a následné hospodářské krize. Skokový nárůst, kdy z minimálního využití fondu začátkem

r. 2020 stoupl jeho naplnění na skoro 2 biliony USD, byl způsoben nedostatkem jiných dostatečně bezpečných investičních možností. Postupné snížení objemu financí ve fondu bude následkem především ukončení programu nákupu pohledávek Fedem, a tedy i snížení tempa kvantitativního uvolňování, a v důsledku méně hotovosti v oběhu.

Situation normal: all bid up : America's investors

Divné, ale běžné: vše roste : investoři v Americe

The Economist, Vol. 441, (2021) No. 9276, p. 11-12

Stručné zhodnocení situace na finančních trzích (zejména v USA) v r. 2021 s diskuzí nad možným vývojem v r. 2022. Trhy rostly a zdá se, že částečně vlivem různých skutečností, které nemají odraz v reálné ekonomice. Bude býčí trh pokračovat i v následujícím roce, nebo bubliny splasknou, jako např. na přelomu tisíciletí po ochladnutí internetové horečky? Dle příspěvku může dosavadní trend pokračovat, a to přes známky "uklidňování" situace (mj. pokles zájmu o SPACs) - investoři jsou vzhledem k nízké resp. záporné výnosnosti bezpečných aktiv stále nuceni riskovat. Změnilo se i jejich chování - jakýkoli pokles cen aktiv je nyní vnímán jako příležitost k nákupu za lepších podmínek. -- O situaci v oblasti "private equity" viz článek na s. 49-50 ("Spinning around: private markets").

Smoke, mirrors and lira : Turkey's voodoo economics

Kouřová clona a lira : turecká "voodoo ekonomika"

The Economist, Vol. 442, (2022) No. 9277, p. 19-20

Turecko prožívá měnovou krizi vinou neortodoxní měnové politiky, kterou podporuje prezident Erdogan. Ten, v rozporu s převažující ekonomickou teorií, prosazuje v boji s inflací snižování úrokových sazeb. V prosinci 2021 bylo představeno nové opatření, kterým se prezident snaží zachránit ekonomiku a které spočívá v zajištění vkladů v turecké lire vůči výkyvům měnového kurzu. Dle The Economist jde také o nepřímý nástroj, jak pomoci střadatelům a jak zabránit runu na banky. Účinnost opatření je sporná; rizikem jsou i jeho dopady na veřejné finance. -- K turecké měnové krizi viz i článek na s. 10 ("Erdogan v economics: Turkey's currency crisis").

Taming wildcats

Kročení divé zvěře

The Economist, Vol. 441, (2021) No. 9274, p. 66

V souvislosti se stále rostoucím zájmem o tzv. stablecoiny (digitální měny, jejichž hodnota je vázaná na jinou existující měnu či komoditu) se začíná hovořit o jejich možné regulaci kvůli rizikům těchto měn (analogicky jako u běžné měny by např. mohl nastat problém, pokud by mnoho lidí chtělo vybrat své vklady zároveň). V článku jsou diskutovány paralely stablecoinů a běžné měny (konkrétně amerického dolaru) z historie, tzv. éry svobodného bankovníctví, a zmíněny jsou i možnosti regulace, také v reakci na výzkumy zveřejněné v nedávné době.

Jan Mallien, Astrid Dörner

US-Inflation steigt auf den höchsten Stand seit 1982

Inflace v USA vystoupala na nejvyšší míru od roku 1982

Handelsblatt, Jg. 2021, Nr. 241 (13.12.2021), S. 39

Spotřebitelské ceny v USA stouply ke konci listopadu 2021 meziročně o 6,8 %, což je nejvyšší nárůst od r. 1982. Jádrová inflace byla vyčíslena na 4,9 %. Prezident J. Biden v svém projevu označil inflační míru za „vrchol krize“ ve snaze uklidnit veřejné mínění, což je v přímém rozporu s vyjádřením J. Powella, který nastoupil druhé funkční období jako hlava Fedu.

Pedro L. Angosto-Fernández, Victoria Ferrández-Serrano

Who fears the far right? Aggregate and firm-level evidence from three Western European stock markets

Kdo má obavy z krajní pravice? Zjištění ze tří západoevropských akciových trhů na firemní a agregátní úrovni

Finance a úvěr, Vol. 71, (2021) No. 2, p. 144-177

Autoři v příspěvku analyzují reakce akciových trhů na vyjednávání o vstupu krajně pravicových stran do vlády ve Finsku, Itálii a Rakousku. Vstup krajní pravice do vlády může mít dvojitý dopad na investory: prostřednictvím zvýšené nejistoty a hodnot, které tyto strany propagují. Dopady byly

potvrzeny na agregátní úrovni i na úrovni firem, reakce se však dále lišila vlivem různých faktorů. Reakce trhů byla zjišťována s pomocí analýzy návratnosti. - Poznámky.

A. Kröner, K. Jones, M. Maisch

„Die EZB muss handeln“

„ECB musí jednat“

Handelsblatt, Vol. 2021, No. 250 (27.12.2021), S. 1, 4

Stručně k současné pozici Commerzbank. Největší německá komerční banka, jejímž primárním akcionářem je stát, je zranitelná zejména kvůli preferenci růstu před výstavbou kapitálového polštáře a potenciálně nebezpečné realitní bublině. Commerzbank navíc v posledním roce prochází sanací, restrukturalizací a zrušila řadu poboček. Větší výkyv v bankovním sektoru by Commerzbank opět odkázal na podporu státu, jako při finanční krizi v r. 2008. -- Viz též rozhovor s předsedou představenstva Commerzbank Manfredem Knofem na s. 4-5. -- Viz také „Zunehmende Verwundbarkeiten im Finanzsystem“ v HB č. 249/2021, s. 26-27.

Claudia Buch ; rozhovor vedli Jan Mallien, Kathrin Jones

„Zunehmende Verwundbarkeiten im Finanzsystem“

„Přibývající slabá místa ve finančním systému“

Handelsblatt, Jg. 2021, Nr. 249 (23.12.2021), S. 26-27

Rozhovor s viceprezidentkou Bundesbank Claudií Buch. Interview se zabývá především rolí Bundesbank v současné situaci ukončování podpůrných programů, rostoucích úrokových sazeb, dále vztahem Bundesbank a ECB, otázkou zásahu do rostoucích cen v oblasti nemovitostí a riziky německého finančního systému, mj. s ohledem na organizaci finančního dohledu.

Zkrácené obsahy časopisů

Plné texty některých článků jsou zaměstnancům resortu financí dostupné v aplikaci Aktivní noviny

Bankovníctví : odborný časopis pro praktickou činnost bank

Sv. 29, (2021) č. 12

Zaručený digitální podpis Sign spouští první tři banky (s. 6); Oslabení HDP je predikovatelnou součástí zvýšení sazeb (s. 10-13); Změny v platebním styku a PEPP aneb co nového v regulaci (s. 19); Nový AML balíček možná nebude tak horký, jak se zdá (s. 20-21); Banky s pojišťovnami plně nevyužívají příležitosti společné distribuce - bankopojištění (s. 30-31); Výpisy z úvěrových registrů jsou dnes dostupné v Kolikmam.cz na pár kliknutí - rozhovor s Romanou Knyblovou z CRIFu (s. 32-33); Evropská taxonomie: co nás čeka a "nemine" (s. 37-39); ČNB nesmí připustit, aby lidé pochybovali o její ochotě čelit inflaci - rozhovor s M. Singerem (s. 40-43); Domácnosti budou příští rok s půjčkami opatrné - finanční situace českých domácností (s. 46-47).

Hospodářská situace a politika. Řízení. Výroba. Služby. Ceny

Stanislava Hronová, Luboš Marek, Richard Hindls

Convergence of inflation and unemployment rates : a signal of economic slowdown?

Konvergence míry inflace a míry nezaměstnanosti : signál hospodářského zpomalení?

Statistika, Vol. 58, (2021) No. 3, p. 244-258

Autoři se v příspěvku zabývají vztahem míry inflace a nezaměstnanosti a možnostmi, zda rozdíl mezi oběma mírami (tzv. signální mezera; signal gap) a jeho vývoj může poukazovat na blížící se bod obratu hospodářského cyklu. Použita byla data z České republiky, Francie, Velké Británie a Jižní Koreji za období od 90. let do r. 2019. Z analýz dále vyplývá, že jak dlouho obvykle dochází k obratu hospodářského cyklu poté, co na něj poukáží hodnoty signální mezery. - Poznámky.

Danger ahead

Hrozící nebezpečí

The Economist, Vol. 441, (2021) No. 9274, p. 11

O hrozbě, kterou může varianta omikron viru SARS-COV-2 představovat pro světovou ekonomiku. Sotva se svět začal díky pokračující vakcinaci zotavovat z krize, objevila se v listopadu nová varianta

víru s potenciálně velmi škodlivými dopady, a to nejen v oblasti veřejného zdraví, ale i pro ekonomiku. Článek poukazuje na tři rizika: prvním z nich jsou dopady na hospodářský růst v důsledku opětovného zavírání hranic a omezování služeb, dále pak hrozící pokračující růst inflace (aby mohlo dojít k jejímu poklesu, musí se spotřeba přesunout opět ke službám; inflaci může podpořit i omezování výroby v asijských státech); a zpomalení v Číně, která se potýká s vážnými problémy v zadluženém realitním sektoru. -- K variantě víru omikron a jeho vlivu na ekonomiku viz i příspěvky na s. 18-20 („Watchful waiting“) a 60-62 („Hazards ahead: emerging markets“). -- Dopady na ekonomiku Číny viz s. 59-60 („Omicronomics: China's slowdown“).

Tina Zeinlinger

Eiszeit für die Preise

Doba ledová pro ceny

WirtschaftsWoche, Jg. 2021, Nr. 48, S. 38-39

V boji proti inflaci vyzývá stále více německých politiků ke zmrazení cen. To však nikdy nefungovalo. Zmrazování cen pouze zvyšuje inflaci a uvrhává ekonomiku do intervenční spirály, která ničí tržní hospodářství. Autorka uvádí příklady zmrazování cen také z USA.

Rupa Duttagupta and Ceyla Pazarbasioglu

Miles to go

Zbývá ještě dlouhá cesta

Finance & development, Vol. 58, (2021) No. 2 (June), p. 4-9

Krátké shrnutí situace, ve které se ocitly rozvíjející se ekonomiky (emerging economies) v průběhu pandemie nemoci covid-19, a představení výzev do budoucna. Vzhledem k odlišnostem mezi těmito ekonomikami lze pozorovat i různou rychlost jejich zotavování, a to v závislosti mj. na proočkování populace, zadlužení, schopnosti poskytovat podpůrná opatření či důvěryhodnosti centrálních bank. V budoucnu bude nutné poskytovat firmám cílenou pomoc namísto plošné, zaměřit se na udržitelný růst a vrátit se k rozpočtové odolnosti tak, aby byly země připravené na další krize. Článek obsahuje informační box s definicí pojmu „emerging market“. -- Další příspěvky k tématu „emerging markets“ viz s. 10-33.

Noah Sneider

On the front line : special report : Japan

V první linii : zvláštní zpráva: Japonsko

The Economist, Vol. 441, (2021) No. 9275, centr. sect. (12 p.)

Zvláštní příloha The Economist se věnuje Japonsku, které v r. 2019 vstoupilo s příchodem nového císaře do nové éry Reiwa, tj. "překrásné harmonie". Tak, jak dřívější japonské éry poskytly světu vodítko, jak si získat budoucnost a jak ji ztratit, může nynější epocha světu napovědět, jak v budoucnu "přežít". Jednotlivé články se zabývají bezpečnostní politikou země ve vztahu k Číně, klimatickou politikou, proměnami Tokia, vypořádáváním se Japonska s demografickými změnami, hospodářskou situací i politikou. -- K tématu viz i příspěvek na s. 10-12 ("What the world can learn from Japan: adapting for the future").

Veronika Doležalová

Průmyslová produkce rostla

Statistika & my, Sv. 11, (2021) č. 10, s. 12

Stručné hodnocení dynamiky průmyslové výroby v ČR za r. 2020 a první pololetí r. 2021 ve srovnání s výsledky za r. 2019. Růst v letošním roce vykázala naprostá většina průmyslových odvětví, při podrobnějším pohledu jsou ale mezi nimi značné rozdíly. Ty lze vysledovat v tom, jak byla jednotlivá odvětví ovlivněna pandemií covid-19 v r. 2020 a jak se jim následně dařilo letos. Je uvedeno, že průmysl byl často limitován omezenou dostupností zdrojů (suroviny, součástky, pracovní síla). Graf dokládá změnu indexu průmyslové produkce jednotlivých odvětví ve zkoumaném období oproti r. 2019.

Sun Yu, Tom Mitchell

The fallout from the Evergrande crisis

Usazující se popel z kauzy Evergrande

Financial Times, Vol. 2022, No. 40906 (7.1.2022), p. 15

Přehled vývoje kauzy Evergrande, největší čínské realitní společnosti s hodnotou ve výši 2 % čínského HDP, která začátkem prosince 2021 vyhlásila platební neschopnost a restrukturalizaci. Článek se věnuje především politickým dopadům krize, neboť default největší společnosti v segmentu, který tvoří přes 30 % čínské ekonomiky, vyvolal vnitrostátní dominový efekt v negativním dopadu na infrastrukturní projekty, stavební společnosti aj. a budil obavy z mezinárodního rozměru. Politický rozměr krize a její sanace, která leží především na bedrech kantonů, je dána do souvislosti s otázkou udržitelnosti „politiky obecné prosperity“ vyhlášené Si Ťin-Pchingem na posledním sjezdu strany.

The new normal

Nový normál

The Economist, Vol. 441, (2021) No. 9276, p. 9

Během r. 2021 celý svět doufal v návrat do normálu a ukončení pandemie. Místo toho se "novým normálem" stala nepředvídatelnost a podobný vývoj lze očekávat i v nadcházejících letech. Článek uvádí paralely nynějšího světa s rychlými proměnami v cestovním ruchu bezprostředně po teroristických útocích spolu s faktory, které se pandemií změnily a které mohou přetrvávat do budoucna. Dále poukazuje na problémy, které odhalila pandemie a jež napovídají, že nepředvídatelnost nejspíš nepominie.

Karolína Zábajníková

Většina ekonomik EU zatím nedosáhla předpandemické úrovně

Statistika & my, Sv. 11, (2021) č. 10, s. 46

Statistický pohled na dynamiku vývoje hrubého domácího produktu v zemích Evropské unie za 2. čtvrtletí r. 2021. Autorka uvádí, že HDP v EU vzrostl meziročně o 13,8 % a pozitivního meziročního přírůstku dosáhly všechny členské země. Zlepšení epidemické situace v mnoha zemích vedlo k uvolnění restrikcí v maloobchodě i službách, což mělo pozitivní vliv na jejich růst. Nicméně data ukazují, že aktuální zotavení zatím nestačilo na návrat k předpandemické úrovni. Nejvýrazněji za 2. čtvrtletím r. 2019 zaostávají Španělsko (-6,1 %), Itálie (-4,0 %), Malta (-3,8 %) a Česko (-3,7 %). Stručně jsou identifikovány důvody pomalejšího zotavení těchto ekonomik. Graf ukazuje reálnou mezičtvrtletní změnu HDP v členských státech EU.

Winners and losers : the economic hit from covid-19

Vítězové a poražení : zásah pandemie nemoci covid-19 v oblasti ekonomiky

The Economist, Vol. 442, (2022) No. 9277, p. 53-54

Analýza dopadů pandemie nemoci covid-19 na různé ekonomiky provedená časopisem The Economist. Hodnoceno bylo pět faktorů (HDP, příjmy domácností, situace na akciových trzích, kapitálové výdaje a zadlužení) u 23 vyspělých zemí. Nejhuře si vedlo Španělsko, na předních příčkách se naopak umístilo Švédsko a Dánsko. Jednotlivé indikátory a vliv podpůrných opatření a dalších faktorů na jejich vývoj jsou v článku detailněji okomentovány.

Mezinárodní hospodářské vztahy a integrace

Magdaléna Svobodová, Bohumil Peterka

Je koordinace omezování volného pohybu osob v EU v průběhu pandemie COVID-19 dostatečná?

Správní právo, Sv. 54, (2021) č. 6-7, s. 343-368

V důsledku probíhající pandemie nemoci covid-19, která v Evropské unii propukla počátkem r. 2020, došlo k nejmasivnějšímu omezování volného pohybu osob v historii evropské integrace. Příspěvek se zaměřuje na otázku, zda je koordinace postupu členských států na úrovni EU za účelem zvládnutí pandemie dostatečná. Autoři představují jednotlivé fáze koordinačního procesu a uvádějí, že koordinační úsilí Unie se v průběhu pandemie postupně zvyšuje. V souvislosti s touto otázkou dále autoři rozebírají a hodnotí relevantní platnou právní úpravu v EU a pravomoci Unie. Přijetí nařízení EU o COVID pasech z června 2021 jako právně závazného aktu považují autoři za úspěch, neboť podporuje volný pohyb osob a rušení restriktivních opatření států. - Poznámky.

Eswar Prasad, Vera Songwe

Monetary meld

Sbližování měn

Finance & development, Vol. 58, (2021) No. 2 (June), p. 40-43

O snaze vytvořit měnovou unii v zemích ECOWAS (Hospodářské společenství západoafrických států). Původně měla měnová unie vzniknout do konce r. 2020, vzhledem k nedostatečné hospodářské konvergenci zemí ECOWAS však bylo od tohoto cíle upuštěno. Situaci navíc zkomplikovala pandemie. V příspěvku jsou shrnuty zatím existující bariéry vzniku unie (výrazné rozdíly mezi 15 členskými státy ECOWAS v různých oblastech), kroky směřující k posílení integrace mezi zeměmi ECOWAS (mj. vznik zóny volného obchodu AfCFTA) i alternativy ke vzniku měnové unie. - Poznámka.

Kyriakos Mitsotakis ; rozhovor vedli Nicole Bastian a Gerd Höhler

„Die jetzigen Vorgaben sind obsolet“

„Současná nastavení jsou zastaralá“

Handelsblatt, Jg. 2021, Nr. 243 (15.12.2021), S. 6-7

Rozhovor s řeckým předsedou vlády Kyriakosem Mitsotakisem. Věnuje se řecko-německým vztahům s důrazem a oblast financí, řeckému postoji k maastrichtským kritériím a jejich úpravám, pohledu na evropské záchranné fondy, které Mitsotakis vnímá jako důležitý krok v evropské integraci, a otázce zadlužení EU i Řecka. Závěr rozhovoru představuje Mitsotakisův pohled na vnitroeurospouskou politiku (především vztah jižní a severní Evropy v kontextu financí, vztahy k Polsku a Maďarsku i vztah EU k autoritářským a totalitním státům).

Obchod. Cla. Mezinárodní finance

Lose-lose ordeal

Utrpení bez vítěze

The Economist, Vol. 442, (2022) No. 9277, p. 57

Shrnutí aktuálních výzkumů o negativních dopadech obchodní války mezi Čínou a USA na ekonomiky obou zemí - která ze zemí nese jaké náklady a na jaké subjekty cla nejvíce dopadají. Odborníci se věnovali i vlivu cel na inflaci v USA. Z některých prezentovaných prací vyplývá, že náklady nesou spíše Spojené státy, ale nepřímá data (např. počet pracovních nabídek v Číně v sektorech, které jsou nejvíce vystaveny clům) ukazují, že je obchodní válka škodlivá pro obě strany. Určitým drobným přínosem však může být diverzifikace dodavatelů a přehodnocení dodavatelských řetězců na straně USA.

Pojišťovnictví. Sociální péče

Jaroslav Vostatek

České penzijní spoření nejen pohledem OECD

Pojistné rozpravy, Sv. 2021, č. 38, s. 5-13

Příspěvek přibližuje aktivity v oblasti architektury nového důchodového systému vlády ČR po r. 2018 a výsledky analýzy českého důchodového systému provedené experty OECD. Autor nejprve charakterizuje specifika českého penzijního spoření, věnuje se penzijnímu připojištění i účtu dlouhodobých investic a zdůrazňuje, že systém vyžaduje zásadní reformu. Poté shrnuje hlavní doporučení OECD a některá hodnotí velmi kriticky. Dále představuje vlastní návrh reformy 3. penzijního pilíře a uvádí, že optimální formou státní podpory penzijního spoření jsou daněproště individuální spořicí účty nabízené různými finančními společnostmi. Plný text dostupný z: <http://www.pojistnerozpravy.cz/archiv>

Jaroslav Urban

Pojistnému trhu se daří

Profi poradenství & finance, Sv. 9, (2021) č. 11, s. 40-41

Statistický pohled na vývoj pojistného trhu ve 3. čtvrtletí r. 2021 a na meziroční změny v hlavních pojistných segmentech. Autor upozorňuje na vystupňování celkového tempa růstu i na nárůst počtu nově uzavíraných smluv životního pojištění. V některých skupinách rizik v neživotním pojištění

nícméně došlo k významnému meziročnímu propadu (pokles pojistného za r. 2021 o 11 %). Je také zdůrazněn zásadní růst objemu škod na majetku (o 104 % oproti průměrné hodnotě z let 2017 a 2020). Grafy dokládají meziroční změny předepsaného smluvního pojistného v období 2016-2021, meziroční změny v obchodní produkci životního pojištění za stejné období a objem majetkových škod za jednotlivá čtvrtletí r. 2021.

Pozemky a nemovitosti. Bytové hospodářství

Ceny nemovitostí porostou o dalších 9 %

Profi poradenství & finance, Sv. 9, (2021) č. 11, s. 36-37

Seznámení s výsledky průzkumu mezi developerskými společnostmi v ČR, jenž se týkal vývoje očekávané nabídky rezidenčních nemovitostí ve 2. pololetí r. 2021 a 1. pololetí r. 2022 a dynamiky poptávky po rezidenčních nemovitostech ve stejném období v ČR. Je uvedeno, že poptávka bude stále převyšovat nabídku, zejména vzhledem k malému počtu nových bytů dostávajících se na trh (v Praze je potřeba přibližně 10 tisíc bytů). Většina oslovených developerů očekává růst cen svých nemovitostí o 9 % a pouze malá část developerů (9 %) neplánuje zvýšení cen svých nemovitostí pro r. 2022. Grafy dokládají očekávaný vývoj nabídky a poptávky v oblasti rezidenčních nemovitostí v Praze a v celé ČR i očekávaný vývoj cen nemovitostí. -- Ke zdražování pozemků a nemovitostí viz také Profi poradenství & finance č. 12/2021, s. 36-37.

Práce. Zaměstnanci. Zaměstnavatelé

All mouth and no trousers : worker power

Plané řeči : vyjednávací síla zaměstnanců

The Economist, Vol. 441, (2021) No. 9275, p. 57-58

Stejně jako před sto lety v období po španělské chřipce vzrůstají nyní obavy z vlny odchodů zaměstnanců. Na diskuzní platformě Reddit související téma přilákalo dokonce více příspěvovatelů, než známé fórum "WallStreetBets" o spekulacích na akciových trzích. Jsou však obavy z "tsunami rezignací zaměstnanců" opravdu na místě? Zatím se trend přes určité náznaky v Británii a USA v praxi nepotvrzuje.

Ivana Kuráková, Jana Marasová, Anna Vallušová

Assessment of flexicurity implementation in selected EU countries

Zhodnocení implementace flexikurity ve vybraných státech EU

Ekonomické rozhledy, Vol. 50, (2021) No. 3, p. 269-287

Princip flexikurity byl prostřednictvím strategie Evropa 2020 doporučen jako vhodný přístup k politice zaměstnanosti všem členským státům EU. Článek přináší analýzu postupu implementace flexikurity ve vybraných státech (Slovensko, Francie, Polsko a Nizozemsko) na základě vývoje jednotlivých ukazatelů flexikurity. Autorky zjišťují, do jaké míry tento vývoj odpovídá míře zaměstnanosti ve zkoumaných zemích a nakolik bylo dosaženo cílů strategie Evropa 2020. Korelace mezi ukazateli flexikurity a mírou zaměstnanosti je odhadována pro období 2000-2019.

Ladislav Jouza

Pružná pracovní doba ve veřejné správě : benefit pro zaměstnance

Práce, mzdy, odvody bez chyb, pokut a penále [PaM], Sv. 17, (2022) č. 1, s. 66-69

Flexibilní úprava pracovní doby ve formě pružné pracovní doby je významným benefitem, který mohou zaměstnavatelé využívat v personální praxi. Příspěvek se věnuje právním podmínkám poskytování pružné pracovní doby se zaměřením na veřejnou správu a na správný postup zaměstnavatele při tomto zvýhodňování zaměstnanců. Autor identifikuje typy pružné pracovní doby (pružný pracovní den, pružný pracovní týden, pružné čtyřtýdenní pracovní období), základní a volitelnou pracovní dobu i případy, kdy se pružná pracovní doba neuplatní. Článek je doplněn textem vzoru úpravy pružné pracovní doby ve veřejné správě.

Sophie Crocoll, Karin Finkenzeller, Martin Fritz, Andreas Menn, Dominik Reintjes

Sie sind die Neuen

To jsou ti noví

WirtschaftsWoche, Jg. 2021, Nr. 50, S. 14-22

V továrnách se již používají miliony robotů. Umělá inteligence by mohla do r. 2030 zvýšit globální ekonomickou produkci o 15,7 bilionu dolarů. Zaplní tedy stroje mezeru, kterou po sobě zanechají lidé z období baby boomu, až odejdou do důchodu? Roboti mohou zmírnit nedostatek kvalifikovaných pracovníků, pokud se podaří rozdělit práci mezi lidi a stroje.

Jiří Vyhlídal

Strategie zaměstnavatelů v období pandemie covidu-19

Fórum sociální politiky, Sv. 15, (2021) č. 6, s. 8-15

Příspěvek nabízí pohled na chování zaměstnavatelů v ČR bezprostředně před pandemií covidu-19 (v r. 2019) a v jejím průběhu (v r. 2020). Je založen na datech z dotazníkového šetření z prosince 2020. Autor se zaměřuje na propouštění a přijímání zaměstnanců v r. 2020 a předkládá srovnání této situace s r. 2019. Analyzuje také spolupráci zaměstnavatelů s úřadem práce zejména v souvislosti s vnímáním rizik při zaměstnávání osob doporučených úřadem práce a dále spolupráci na realizaci opatření týkajících se pandemie covidu-19. Zjišťuje, že průměrný počet propouštěných zaměstnanců u jednotlivých kategorií zaměstnavatelů v r. 2020 oproti r. 2019 vzrostl, v některých kategoriích i o více než 50 %. Přesto nedošlo v r. 2020 k dramatickému nárůstu nezaměstnanosti. Významnou roli v tom sehrály jednotlivé režimy programu Antivirus. - Poznámky.

Jan Kočka, Marek Vojtěch Řezanka

Zaměstnanci a podnikatelé v době covidové

Statistika & my, Sv. 11, (2021) č. 10, s. 16-17

Statistický pohled na vývoj zaměstnanosti v ČR a meziroční srovnání její dynamiky mezi 4. čtvrtletím r. 2019 a r. 2020. Z porovnání dat je zřejmé celkové snížení počtu zaměstnaných (OSVČ i zaměstnanců) o přibližně 33 tisíc mužů a 56 tisíc žen. Tento pokles se týkal téměř všech věkových kategorií (nejvíce 41 tisíc osob z věkové skupiny 25-29 let, 33 tisíc osob z věkové skupiny 40-44 let). K výraznějšímu nárůstu počtu zaměstnaných došlo ve skupině mužů ve věku 45-49 let (o 21 tisíc). Celkové počty podnikajících se ve sledovaném období příliš neměnily, pokles byl jen zanedbatelný. Výraznější rozdíly jsou ale patrné při třídění podle pohlaví a věku. Autoři uvádějí, že mezi čtvrtými čtvrtletími r. 2019 a r. 2020 není ani tak významná celková změna početního stavu, jako spíše změny ve věkové a vzdělanostní struktuře a podle rozdělení ekonomických činností. Grafy ukazují počty zaměstnaných podle věkových skupin a podíl podnikajících osob ze všech zaměstnaných v daných věkových skupinách, také dle pohlaví.

Zkrácené obsahy časopisů

Plné texty některých článků jsou zaměstnancům resortu financí dostupné v aplikaci Aktivní noviny

Práce a mzda

Sv. 69, (2021) č. 12

Vánoční brigády - z hlediska pracovního práva (s. 5-11); Parametry sociálního pojištění pro rok 2022 (s. 12-18); Nová právní úprava poskytování OOPP - nařízení vlády č. 390/2021 Sb. (s. 26-29); Zdravotní pojištění a změny od 1. ledna 2022 (s. 30-34); Platby OSVČ ve zdravotním pojištění v roce 2022 (s. 35-38); Stejná odměna za stejnou práci nebo práci stejné hodnoty podruhé - nález Ústavního soudu sp. zn. I. ÚS 2820/20 (s. 45-48).

Práce, mzdy, odvody bez chyb, pokut a penále [PaM]

Sv. 17, (2022) č. 2

Minimální mzda zvýší pracovněprávní nároky zaměstnanců (s. 3-5); Valorizace rent – 1. leden 2022 (s. 10-13); Nová právní úprava poskytování OOPP – nařízení vlády č. 390/2021 Sb. (s. 14-18); Podpora částečných pracovních úvazků (s. 19-21); Výpověď ze zdravotních důvodů (s. 28-31); Zaměstnanec a slevy na dani z příjmů (2021 a 2022) (s. 36-39); Dohody o provedení práce a zdravotní pojištění na přelomu let 2021/2022 (s. 44-46); Výdaje na vzdělávání zaměstnanců a podnikatelů (s. 52-54); Škody způsobené živelnou pohromou a neznámým pachatelem (s. 59-62); Právní postavení starostů obcí, měst a městských částí (s. 63-66); Daňové přiznání spolku – změny (s. 67-68).

Právo

Adéla Nekvasilová

Čas cestovním kancelářím vypršel

Právní rádce, Sv. 29, (2021) č. 11, s. 22-23

V nejkritičtějších obdobích pandemie koronaviru, kdy bylo podnikání v oblasti cestovního ruchu zcela ochromeno, se stát snažil zabránit úpadku cestovních kanceláří vydáním zákona č. 185/2020 Sb. (lex voucher). Podle tohoto zákona vydávaly cestovní kanceláře vouchery za zájezdy, které byly z důvodu pandemie zrušené. V současnosti již uplynulo několik měsíců od skončení ochranné doby, po kterou byla splatnost vrácení plateb uhrazených za zrušený zájezd odložena, stále však zůstává řada voucherů a poukazů neproplacena. Příspěvek v té souvislosti rozebírá možnou soudní obranu klientů proti nevrácení peněz i potenciální obranu cestovních kanceláří. Je uvedeno, že v této situaci by mohl být s úspěchem použit projednávaný institut hromadných žalob.

Jiří Mulák, Jan Provazník

Dopady novely trestního řádu provedené zákonem č. 333/2020 Sb. na základní zásady trestního řízení

Bulletin advokacie, Sv. 2021, č. 11, s. 37-46

Článek se zabývá některými dopady novely trestních předpisů provedené zákonem č. 333/2020 Sb. z hlediska základních zásad českého trestního řízení. Novela zavedla do trestního řádu některé důležité změny (vyjádření k obžalobě, rozšíření aplikovatelnosti dohody o vině a trestu a také nesporných skutečností a rovněž i nový institut prohlášení viny), které do určité míry mění dosavadní charakter trestního řízení. Rozebírané instituty, které do značné míry kolidují se základními zásadami trestního řízení (§ 2 tr. řádu), resp. představují jejich výjimky, znamenají výrazné nakročení k anglo-americkému trestnímu procesu. - Poznámky.

Radim Boháč

Finanční právo a finanční věda

Právník, Sv. 160, (2021) č. 11, s. 963-971

Článek vychází z přednášek přednesených v řízení ke jmenování profesorem. Autor se věnuje tématům vědecké a pedagogické činnosti v oboru finanční právo a finanční věda, dále samotnému oboru finančního práva a finanční vědy i tzv. třetí roli oboru. Hlavním předmětem oboru je zejména regulace veřejných financí, člení se na část fiskální a nefiskální. Autor zdůrazňuje, že daňové právo je třeba považovat za svébytnou součást práva finančního, stejně jako např. rozpočtové právo nebo měnové právo. Rozebírá také vztah finančního práva k jiným právním vědním oborům i aktuální výzvy, před kterými finanční právo stojí. - Poznámky.

Viktor Kolmačka, Petr Kyselák

K doložce o zesplatnění úvěru pro případ insolvence

Právní rozhledy, Sv. 29, (2021) č. 21, s. 725-735

V obchodněprávních vztazích se vyskytují doložky, které vážou významné právní následky ovlivňující osud smluvního poměru na okamžik, kdy se jedna ze stran ocitá v insolvenční. Autoři představují závěry a argumentaci Nejvyššího soudu z března 2020 (sp. zn. 29 ICdo 36/2018) k otázce platnosti doložky úvěrové smlouvy, podle které se doručením insolvenčního návrhu zesplatňuje úvěr včetně úroků, na které by úvěrujícímu vzniklo právo po uplynutí sjednané úvěrové doby, a to s poukazem na dispozitivní pravidla obchodního zákoníku. Dále se prizmatem platné a účinné právní úpravy zabírají posouzením platnosti a právních účinků takové doložky, především s ohledem na její slučitelnost se zásadou poměrného uspokojení věřitelů. Formulují vlastní závěry a dovozují, že rozsudkem učiněný závěr o platnosti a účinnosti předmětné doložky není hodný následování. - Poznámky.

Lucie Červená

K odpovědnosti za vady při převodu podílu či akcií. 2. díl

Právní rozhledy, Sv. 29, (2021) č. 21, s. 735-744

Převod vlastnického práva k podílům či akciím v obchodních korporacích je jednou z forem akvizic obchodních korporací. Článek přibližuje úskalí a právní úpravu zákonné a smluvní odpovědnosti za vady u převodu podílu v kapitálových společnostech se zaměřením na právní úpravu koupě a vady

faktické. V této části se autorka zaměřuje na možné postavení vlastníka podílu či akcií jako spotřebitele, na nároky nabyvatele za vady, jejich členění a metody výpočtu přiměřené slevy z kupní ceny i odstoupení od smlouvy. Poté rozebírá konkurenci odpovědnosti za vady s náhradou škody a s právy plynoucími z omylu dle občanského zákoníku. Věnuje se též metodě prověření obchodní korporace (due diligence) a smluvním způsobům omezení či vyloučení odpovědnosti za vady (klauzule de minimis, baskets, caps, časové limity). - Poznámky.

Jan Kysela, Jakub Stádník

Kam Ústavní soud nechodí (a nejen o tom)

Právník, Sv. 160, (2021) č. 11, s. 899-918

Při příležitosti stého výročí zahájení činnosti československého Ústavního soudu se autoři ohlížejí do minulosti tuzemského ústavního soudnictví a zjišťují, nakolik předznamenává současnost. Zaměřují se na odlišnosti v kompetencích a úpravě československého ÚS a Ústavního soudu ČR. Všímají si projevů a důvodů nevelké úspěšnosti v meziválečných ústavních poměrech, závažných problémů s ustavováním členů soudu i množství případů, kdy ÚS rozhoduje, je-li vůbec k řešení věci příslušný. - Poznámky. -- Viz i další příspěvky tematického čísla Kontinuita a diskontinuita našeho ústavního soudnictví na s. 919-962.

Aleš Sova

Nedostatky při aplikaci práva při pandemii onemocnění COVID-19

Právní rozhledy, Sv. 29, (2021) č. 21, s. 753-757

Začátkem r. 2020 dorazila do ČR celosvětová pandemie nemoci covid-19, což si vyžádalo nezbytný zásah orgánů státu pro zvládnutí této nemoci a zachování zdraví a života lidí. Příspěvek přináší kritické zamyšlení nad kroky, které činily orgány veřejné moci a kterými aplikovali právo. Autor nejprve podává přehled používané právní úpravy pro oblast pandemie a krizového řízení a identifikuje konkrétní nedostatky při aplikaci práva v dané situaci. Dále se zaměřuje na kontrolu aplikace příslušných právních pravidel ze strany soudů, na rozdíl mezi umožněním ochrany a vládním nařízením chránit se i na problematiku náhrad za zásahy státu. Autor zdůrazňuje, že pro řešení pandemie měla být od začátku aplikována právní úprava, která je pro tyto situace určena, tj. zákon o ochraně veřejného zdraví a následně pandemický zákon. - Poznámky.

Lukáš Pruška, Markéta Schwarzová

Nepředložení zanedbatelné části dokumentace: skutečně jde o přestupek?

Veřejné zakázky v praxi, Sv. 9, (2021) č. 6 (listopad), s. 37-40

Článek seznamuje s rozsudkem NSS č. j. 1 As 397/2020-41 ve věci předkládání originálů dokumentace k veřejné zakázce a upozorňuje, že Úřad pro ochranu hospodářské soutěže bude muset znovu posoudit, zda nepředložení zanedbatelné části dokumentace k zadávacímu řízení naplňuje materiální stránku přestupku podle ZZVZ. Pokud by uznal, že zde materiální stránka přestupku naplněna není, mohlo by to pro zadavatele znamenat významný precedens, který by jim naznačil, jak se bránit proti zjevně neadekvátním pokutám ze strany ÚOHS.

David Línek

Nová pravidla blokových výjimek pro vertikální dohody

Právní rádce, Sv. 29, (2021) č. 11, s. 36-40

Příspěvek se věnuje změnám, které obsahuje návrh revidovaného nařízení o použití čl. 101 odst. 3 smlouvy o fungování EU na kategorie vertikálních dohod a jednání ve vzájemné shodě. Nařízení je součástí legislativního procesu vedoucího k nahrazení současného nařízení o blokové výjimce pro vertikální dohody (330/2010), které pozbývá platnosti na konci května 2022. Pro dodavatelsko-odběratelské vztahy se jedná o zásadní právní předpis, který by podniky měly zohlednit při sjednávání vzájemných práv a povinností, aby se v budoucnu vyvarovaly porušení soutěžního práva a souvisejícím sankcím. Návrh revidovaného nařízení reaguje zejména na změny soutěžního prostředí způsobené rozvojem digitálních technologií a nárůstem e-commerce. Týká se pravidel pro duální distribuci; pro rovnocenné závazky (paritní ujednání nebo doložky nejvyšších výhod); omezení aktivních prodejů; pro určitá nepřímá opatření omezující on-line prodej týkající se stanovení dvojích cen (dual pricing) a zásady rovnosti (equivalence principle). - Poznámky.

Tomáš Jirmásek

Odměna insolvenčního správce : (překvapivě překvapivé případy)

Právní rozhledy, Sv. 29, (2021) č. 22, s. 769-777

Odměna insolvenčního správce je peněžní prospěch, jenž je insolvenčnímu správci poskytován za výkon jeho funkce v konkrétním insolvenčním řízení, a měla by být spravedlivá a odpovídat tomu, co insolvenční správce v řízení vykonal. Pravidla pro určení odměny mají být proto stanovena jasným a srozumitelným způsobem, nevyvolávajícím nejistotu o jejich obsahu. Autor v článku rozebírá některé případy nepředvídatelnosti a nejistoty při určení výše této odměny. Objevuje je v souvislosti s přechodnými ustanoveními novel insolvenčního zákona a vyhlášky o odměně insolvenčního správce (InsSprT) i se změnou rozhodovací praxe soudů. Zaměřuje se zejména na problematiku nároku na odměnu za přezkum, odměnu v oddlužení, odměnu v konkursu a odměnu za uspokojení pohledávky SVJ. Zmiňuje též zdroje uspokojení odměny v případech úmrtí dlužníka a možnost úhrady odměny státem. - Poznámky. -- Německé a české resume.

Kateřina Palkovská

Právo rozhodné pro mezinárodní rozhodčí smlouvu

Jurisprudence, Sv. 30, (2021) č. 4, s. 12-25

Určení rozhodného práva pro rozhodčí smlouvu je klíčovou otázkou v mezinárodním rozhodčím řízení, která přímo ovlivňuje existenci, platnost i rozsah rozhodčích smluv, a je mnohem komplexnějším úkolem, než určení rozhodného práva pro smlouvu hlavní. Autorka v příspěvku zjišťuje, zda a případně do jaké míry, ovlivňuje "pro validatis" přístup v mezinárodním rozhodčím řízení určení rozhodného práva pro rozhodčí smlouvu. Zaměřuje se na potvrzení či vyvrácení hypotézy, která tvrdí, že britské soudy aplikují "pro validatis" přístup v určování rozhodného práva. To zkoumá na rozsudku ve věci *Sulamérica* a dalších rozhodnutích britských soudů. Dle názoru autorky anglické soudy konzistentně uplatňují ve svých rozhodnutích určitou formu "pro validatis" přístupu. V závěru pak kriticky hodnotí českou právní úpravu a poukazuje na to, že nereflktuje současné způsoby určování rozhodného práva pro rozhodčí smlouvu v mezinárodním rozhodčím řízení. - Poznámky.

Stanislava Černá

Smluvní pokuta a penále jako dětské dluhy

Obchodní právo, Sv. 30, (2021) č. 11-12, s. 2-13

Novela občanského zákoníku provedená zákonem č. 192/2021 Sb. s účinností od 1. července 2021 vyloučila, aby se nezletilý mladší patnácti let platně zavázal zaplatit smluvní pokutu. K takovému závazku se nebude přihlížet. Obdobně to platí pro pokuty stanovené zákonem za porušení povinnosti. V praxi má takový dluh dítěte často podobu přírážky k jízdě za porušení povinnosti zaplatit jízdné. Motivem novely je posílit ochranu nezletilých a reagovat na skutečnost, že úprava smluvní pokuty a penále je nyní založena na absolutním objektivním principu. Článek se věnuje tématu smluvní pokuty, penále i smluvní pokuty (penále) jako dětskému dluhu z přechodu nájmu. - Poznámky.

Jan Malý

Účinná lítost a promlčení trestní odpovědnosti právnické osoby

Právní rozhledy, Sv. 29, (2021) č. 20, s. 706-711

Příspěvek se zaměřuje na otázky vzájemného vztahu úpravy účinné lítosti a promlčení trestní odpovědnosti v zákoně o trestní odpovědnosti právnických osob a té, která je obsažena v trestním zákoníku. Poukazuje na problémy, které mohou v té souvislosti vyvstávat v aplikační praxi. Autor nejprve charakterizuje úpravu trestní odpovědnosti právnických osob dle zákona č. 418/2011 Sb. (TOPO), poté se věnuje účinné lítosti i promlčení trestní odpovědnosti v kontextu trestní odpovědnosti právnických osob. Zdůrazňuje, že účinná lítost je v TOPO upravena odlišným způsobem než v trestním zákoníku, zatímco promlčení trestní odpovědnosti je v obou předpisech upraveno stejně. Autor se domnívá, že provázanost § 33 trestního zákoníku a § 11 TOPO by měla být užší. - Poznámky.

Markéta Šlejharová

Údaje zapisované o svěřenských fondech

Právní rádce, Sv. 29, (2021) č. 11, s. 42-45

S existencí svěřenského fondu je spjata celá řada administrativních činností. Jednou ze zásadních povinností svěřenského správce je evidovat údaje o svěřenském fondu, resp. osobách s ním spjatých, ve veřejnoprávních evidencích. Článek se tak v obecné rovině zaměřuje na vybrané povinnosti spojené se zápisem svěřenského fondu do veřejnoprávních evidencí. Autorka přibližuje problematiku zápisu do obchodního rejstříku a zápisu svěřenského fondu v postavení společníka či akcionáře v případě, že je do svěřenského fondu vyčleněn obchodní podíl. Dále rozebírá zápis svěřenského fondu, resp. údajů o něm a o svěřenském správcí, do katastru nemovitostí. Závěrem je stručně nastíněna problematika zápisu svěřenského fondu do evidence svěřenských fondů a evidence skutečných majitelů. - Poznámky. -- Třetí příspěvek ze seriálu věnovaného svěřenským fondům (Právní rádce č. 9/2021 - č. 2/2022).

Vláda opětovně schválila právní úpravu hromadného vymáhání práv

Právní rozhledy, Sv. 29, (2021) č. 22, příl. Legislativa s. i-ii

Informace o opětovném předložení vládních návrhů zákona o hromadném řízení a doprovodného zákona, kterým se mění některé zákony v souvislosti s přijetím zákona o hromadném řízení, k projednání Poslaneckou sněmovnou ČR. Účelem návrhů je přijmout speciální právní úpravu k hromadnému vymáhání práv v oblasti spotřebitelského práva, která umožní v jednom občanském soudním řízení projednat stejné či obdobné nároky vyplývající z právních poměrů mezi podnikatelem a spotřebiteli. Článek seznamuje s principy navrhované právní úpravy, s dvěma druhy hromadných řízení a jejich podmínkami, s financováním řízení a dále se vztahem k občanskému soudnímu řádu, k exekučnímu řádu i k insolvenčnímu zákonu. Je zdůrazněno, že návrh zákona byl zpracován a předložen před schválením evropské směrnice o zástupných žalobách na ochranu kolektivních zájmů spotřebitelů č. 2020/1828/EU.

Statistika. Demografie. Sociologie

Family matters

Na rodině záleží

The Economist, Vol. 441, (2021) No. 9275, p. 63

V rozvíjejících se ekonomikách (BRICs, ale i jiných) dochází k populačním změnám, rodí se méně dětí a méně lidí umírá. V článku jsou zmíněny závěry nových studií na toto téma, které zjistily, že demografickou revoluci např. ovlivňuje i kultura a že nyní dochází k demografické revoluci dříve a při nižší úrovni HDP na obyvatele. Tyto skutečnosti mohou znamenat, že se nenaplní prognóza OSN o 11 miliardách obyvatel na planetě v r. 2100, což může být spojené s různými dlouhodobými makroekonomickými problémy, ale i společenskými výhodami.

Petr Vejmelka, Tomáš Cipra

Recursive estimation of volatility for high frequency financial data

Rekurzivní odhad volatility u vysokofrekvenčních finančních dat

Statistika, Vol. 58, (2021) No. 3, p. 296-311

Nejčastěji používanými metodami při modelování finančních časových řad jsou modely GARCH. V praxi bývají k odhadu parametrů modelu používány statické metody, což je však u vysokofrekvenčních dat (např. z akciových trhů) podle autorů obtížné. Autoři v příspěvku aplikují metodiku Hendrycha a Cipry z r. 2018 na datech z ČR. Konkrétně se jedná o tzv. rekurzivní metodu odhadu časových řad s podmíněnou volatilitou. Metoda může být přizpůsobena pro použití v GARCH modelech - výhodou je rychlost a nenáročnost z hlediska paměťových požadavků. - Poznámky.

Maria Kozlova

System of consumer price statistics : the first thirty years of Russian experience

Systém statistiky spotřebitelských cen : zkušenosti z Ruska za uplynulých třicet let

Statistika, Vol. 58, (2021) No. 3, p. 283-295

Autorka představuje zkušenosti Ruska se systémem statistik spotřebitelských cen, jenž byl zaveden v r. 1991. Systém vychází z mezinárodních metodik MMF a Mezinárodní organizace práce pro indexy spotřebitelských cen (CPI). Ústředními indikátory systému jsou cenové indexy. - Poznámky.

Účetnictví

Nikola Kortanová

Novinky v pomocném analytickém přehledu od 1.1.2022

Účetnictví nevýdělečných organizací a obcí, Sv. 2021, č. 4, s. 9-18

Autorka v příspěvku popisuje změny v pomocném analytickém přehledu (PAP), ke kterým dochází od 1.1.2022 v důsledku vyhlášky č. 341/2021 Sb. PAP sestávají dle zákona nejvýznamnější vybrané účetní jednotky a dále jej předávají do Centrálního systému účetních informací státu (CSÚIS). Hlavní změny spočívají ve zjednodušení PAP ve snaze omezit administrativní zátěž účetních jednotek - konkrétně došlo např. ke zjednodušení vykazování kulturních předmětů, zrušení členění položek na "investiční" a "neinvestiční", ke zrušení některých typů změn v částech IV až VIII PAP či ke zrušení části IX a XVII PAP. Naopak nedošlo ke zrušení vykazování identifikátoru veřejných zakázek v části X PAP. - Poznámky.

Jiří Koch

Vedení účetnictví svěřenského fondu a společníků sdružených ve společnosti

Finanční, daňový a účetní bulletin, Sv. 29, (2021) č. 4, s. 47-52

V první části příspěvku je rozebráno vedení účetnictví svěřenského fondu a související problematika (charakter svěřenského fondu, SF jako účetní jednotka, podmínky ověřování účetní závěrky SF auditorem, bezúplatné i úplatné vyčlenění majetku ve prospěch SF, výplata ze zisku a SF jako poplatník daně z příjmů právnických osob). Druhá část se věnuje vedení účetnictví společníků sdružených ve společnosti (dříve „sdružení“) a související problematice (charakter společnosti, způsob vedení účetnictví, účtování operací z činnosti společnosti, společník jako poplatník daně, hledisko daně z příjmů fyzických osob). Autor vymezuje odpovědnost osob zúčastněných na činnosti obou entit a připomíná i ostatní povinnosti vyplývající z právních předpisů vztahujících se k účetnictví, a tedy i k sestavování účetní závěrky. Rámcově uvádí i principy zdanění.

Zkrácené obsahy časopisů

Plné texty některých článků jsou zaměstnancům resortu financí dostupné v aplikaci Aktivní noviny

Účetnictví v praxi

Sv. 25, (2021) č. 12

Výběr z judikatury na téma dokazování (s. 4-7); DPH u tuzemských obchodních transakcí - VII. část (s. 8-11); Výnosy a výsledek hospodaření (s. 12-14); Přeměna společnosti s ručením omezeným realizovaná převodem jmění na společníka (s. 25-30); Účetní specifika režimu jednoho správního místa při prodeji zboží na dálku (s. 31-35); Zaměstnavatelé a zvýšení vyměřovacího základu u osob, za které platí pojistné stát (s. 36-37).

Veřejná správa

Pavel Mates

Otazníky nad realizací práva na digitální služby

Právní rozhledy, Sv. 29, (2021) č. 20, s. 711-715

Autor přibližuje legislativní proces zákona č. 12/2020 Sb., o právu na digitální služby, jehož cílem je zajistit, aby byla dána možnost komunikovat s úřady státu i dalšími orgány veřejné moci čistě elektronicky. Tento zákon označuje za uživatelsky nevlídný a obsahově ne zcela zdařilý. Charakterizuje jednotlivá oprávnění, která zákon uživateli digitálních služeb přiznává, a podrobněji rozebírá obsah zákona. Zaměřuje se přitom na možný postup v případě, kdy digitální služba není poskytnuta vůbec nebo podle přesvědčení uživatele je poskytnuta vadně, protože zákon neobsahuje prostředky, jimiž lze zjednat efektivně a rychle nápravu. - Poznámky.

Adéla Havlová, Matúš Holubkovič

Systémový střet zájmů účastníka zadávacího řízení jako národní specifikum

Veřejné zakázky v praxi, Sv. 9, (2021) č. 6 (listopad), s. 4-9

Příspěvek nastiňuje právní názor na základní východiska k aplikaci střetu zájmů podle zákona o střetu zájmů (ZSZ) ve spojení se zákonem o zadávání veřejných zakázek. ZZVZ rozlišuje jak „individuální střet“ zájmů osob podílejících se na zadávacím řízení, tak i „systémový střet zájmů“, jehož aplikace v intencích pravidel veřejného zadávání způsobuje značné výkladové komplikace. Autoři zdůrazňují, že by zadavatel při posuzování střetu zájmů podle § 4b ZSZ měl přiměřeně postupovat podle ZZVZ a poskytnout účastníkovi možnost objasnit relevantní skutečnosti indikující možný střet zájmů. Nabízejí také možný aplikační přístup k posouzení systémového střetu zájmů.

Zkrácené obsahy časopisů

Plné texty některých článků jsou zaměstnancům resortu financí dostupné v aplikaci Aktivní noviny

Egovernment : elektronizace veřejné správy

Sv. 2021, č. 3 (ročenka)

Přehled nejzajímavějších projektů elektronizace veřejné správy v ČR. Centrální projekty (s. 6-37); Projekty krajů (s. 38-53); Projekty měst a městských částí (s. 54-8p); Projekty obcí (s. 87-97).

Obec & finance : odborné periodikum pro ekonomické otázky obcí a měst a regionů

Sv. 26, (2021) č. 5

Rozpočtové určení daní - nastal čas pro další změny? (s. 12-13); Příspěvek na výkon státní správy obcí a krajů v roce 2022 (s. 16); Moderní veřejná správa 2021 - konference (s. 17); Jak obce financují investice? - kapitálové výdaje obcí (s. 18-19); Co mohou obce očekávat po období pandemie - rozpočtové hospodaření obcí v letech 2019-2021 (s. 20-21); Milostivé léto z pohledu dlužníka (s. 30); Kybernetická bezpečnost v obci - role starostů při jejím zajištění (s. 33); Kvalifikace dodavatele - vybraná problematika zadávání zakázek (s. 36); Vyřizování žádostí o informace (10) - obchodní tajemství: poskytnout nebo ne? (s. 44-45).

Veřejná správa

Sv. 32, (2021) č. 12

Podíl mužů a žen ve státní správě zůstává neměnný (s. 4-5); Bez dostatečného zázemí není jednoduché sladit kariéru a rodinu (s. 6-12); Zákaz odpalování rachejtli a dělobuchů má chránit před hlukem (s. 13); Viktor Najmon: Chceme být moderním úřadem 21. století - Úřad práce ČR (s. 14-17); Rozpočty obcí a krajů v kontextu návrhu státního rozpočtu na rok 2022 (s. 18-19); Dětské skupiny umožňují matkám dřívější návrat do práce (s. 20-21); Lenka Linhartová: Archivy České republiky jsou oceňovány nejen v evropském kontextu (s. 22-23); Příspěvek na výkon státní správy zavádí další výkonové platby (s. 24-25); Aktuálně: nové podmínky v zadávacím řízení na dodávku potravin (s. 26); Vnitro doporučuje obcím důkladně zvážit vyhlášky zakazující žebření (s. 27); Konference Moderní veřejná správa se vydala (s. 30-31); Nejprůběžnější úřad mají v Kolíně (s. 32); Dislokace vybraných obecních úřadů ORP po roce 2022 (s. 33); Jak se zachovat v krizové situaci? (s. 34); Nácvik krizové situace může zachránit život (s. 35); Česká norma se stala základem pro tvorbu celoevropské technické normy - norma ČSN 734400 (s. 36); Jak nahlédnout pod pokličku budoucnosti? Napověděla Evaluační konference NOK (s. 37-38); Soutěž o nejlepší úřad v prosazování rovných příležitostí má své vítěze (s. 39-40).

Veřejné finance. Rozpočet

Karolína Zábojníková

Deficitní hospodaření přetrvává

Statistika & my, Sv. 11, (2021) č. 11-12, s. 16

Ekonomické dopady související s pandemií covid-19 a propad příjmů zapříčiněný ekonomickou recesí vedly zejména v r. 2020 k historicky hlubokým deficitům vládního hospodaření a ke zvýšení zadlužení většiny zemí EU. Záporných sald se přitom mnoho zemí nezbavilo ani v dalších čtvrtletích, kdy byla situace příznivější. Příspěvek podrobněji rozebírá situaci deficitního hospodaření ve 2. čtvrtletí r. 2021, uvádí, které členské státy dosahovaly nejhlubších relativních deficitů, největších relativních dluhů a

kde bylo hospodaření vládních institucí přebytkové. Graf ilustruje saldo hospodaření vládních institucí v zemích EU ve 2. čtvrtletí r. 2021 (EU jako celek -5,6 %, ČR -3,8 %, Německo -4,4 %, Slovensko -5,5 %).

Martin Grieve, Jan Hildebrand, Jens Münchrath, Moritz Koch, Julian Olk

Die Schuldenbürde

Břímě dluhu

Handelsblatt, Jg. 2021, Nr. 253 (30.12.2021), S. 3, 6, 8

Stručná bilance současného stavu evropské měny po dvaceti letech od jejího zavedení. Článek nastiňuje nejvýraznější aktuální témata, zejména nárůst zadlužení v důsledku koronavirové pandemie, jeho nerovnoměrnost (45 % nárůstu dluhu od r. 2020 připadá na Itálii a Francii), stručně se věnuje inflaci a mezinárodní síle měny. Zmíněny jsou programy nákupu dluhopisů ECB a úpravy maastrichtských kritérií. Závěrečná část do větší hloubky rozebírá možná řešení narůstajícího zadlužení.

Sam Fleming, Mehreen Khan

EU clash looms over budget rules

Rýsuje se spor o evropská rozpočtová pravidla

Financial Times, Vol. 2021, No. 40899 (24.12.2021), p. 1

Italský premiér Mario Draghi a francouzský prezident Emmanuel Macron ve společném prohlášení podporují dluhovou flexibilitu umožňující nutné investice při strukturálních reformách, které dlouhodobě veřejné výdaje zredukuje. Italsko-francouzský příspěvek do debaty o aktualizaci maastrichtských kritérií podle autorů narazí na odpor tradičně fiskálně přísnějších států v čele s Německem. -- Viz též text prohlášení na s. 15.

Benedict Clements, Sanjeev Gupta, and Saida Khamidova

Military spending in the post-pandemic era

Výdaje na obranu v postpandemické éře

Finance & development, Vol. 58, (2021) No. 2 (June), p. 58-61

Analýza dlouhodobého vývoje výdajů na obranu ve světě. Výdaje na obranu obecně dlouhodobě klesají, a to z různých důvodů (fiskální konsolidace; podpora jiných sektorů - zdravotnictví, vzdělávání; nutnost financovat oblasti spojené se stárnutím populace). Identifikovány jsou tři skupiny zemí podle společného trendu: u první skupiny cca 20 zemí výdaje na obranu rostou kvůli probíhajícím vojenským konfliktům, u 2. skupiny (77 zemí) se výdaje stabilizovaly na přibližně 2 % HDP, u 3. skupiny (41 států) výdaje klesly na méně než 1 % HDP. Členství ve vojenských aliancích (např. NATO) nemá vliv na výši výdajů. ČR dle článku spadá do 3. skupiny (země, ve kterých došlo k poklesu výdajů).

Martin Dítě, Aneta Jirešová

Národní plán obnovy ČR po pandemii schválen. Jak dál?

Veřejné zakázky v praxi, Sv. 9, (2021) č. 6 (listopad), s. 45-52

Bližší pohled na evropský rozpočtový Nástroj pro oživení a odolnost na pomoc ekonomikám zasaženým pandemií ve výši 750 mld. eur, na jeho priority a na klíč k rozdělení peněz mezi členskými státy. O finanční příspěvek z tohoto Nástroje ve výši přibližně 180 mld. Kč ve formě grantů požádá ČR prostřednictvím strategického dokumentu Národní plán obnovy (NPO). Příspěvek přibližuje náplň šesti pilířů, do kterých je NPO členěn, způsob rozdělení prostředků a harmonogram výzev. -- Auditní činnosti v rámci Národního plánu obnovy se věnuje příspěvek na s. 54-59.

Jiří Paroubek

Nová vyhláška o rozpočtové skladbě a navazující pokyn

Účetnictví nevýdělečných organizací a obcí, Sv. 2021, č. 4, s. 19-22

Autor v příspěvku kritizuje podobu nové vyhlášky o rozpočtové skladbě č. 412/2021 Sb. - upozorňuje na (podle jeho názoru) nemístná zjednodušení, ke kterým došlo i přes námitky vznesené v meziposredním připomínkovém řízení, a nesouhlasí ani s definováním některých pojmů v nezávazném pokynu. Po úvodní kritice autor dále popisuje podobu vyhlášky a její odlišnosti od dosavadní právní úpravy.

Marek Štampach

Růst výdajů na výzkum a vývoj silně přibrzdil

Statistika & my, Sv. 11, (2021) č. 11-12, s. 14-15

Statistický pohled na dynamiku financování výzkumu a vývoje v Česku mezi lety 2016-2020 a srovnání s vývojem v ostatních členských státech Evropské unie. Autor popisuje změny ve výdajích na VaV u podnikatelů a upozorňuje, že růst veřejných prostředků určených na VaV začíná v r. 2020, také s ohledem na epidemii covid-19, zpomalovat. Grafy ilustrují míru výdajů na VaV v ČR za období 2015-2020 a nárůst výdajů na VaV v jednotlivých členských státech EU mezi lety 2016-2019. Tabulka porovnává objem výdajů v r. 2019 mezi státy EU a jeho podíl ve vztahu k HDP.

Zdravotnictví

Andrea Ammon ; rozhovor vedla Silke Wettach

"Lockdowns sind keine Dauerlösung"

"Lockdowny nejsou trvalým řešením"

WirtschaftsWoche, Jg. 2021, Nr. 49, S. 32-35

Lockdowny, očkovací kampaně a plány na kolektivní imunitu jsou opakovaně zpochybňovány. Rozhovor s ředitelkou Evropského střediska pro prevenci a kontrolu nemocí a jeho Evropského úřadu pro kontrolu infekcí A. Ammonovou o nejúspěšnějších strategiích, jak se vymanit z pandemie koronaviru.

Julian Heissler, Anja Holtschneider, Jürgen Salz, Christian Schlesiger, Silke Wettach

1000 Dollar Gewinn pro Sekunde

Zisk 1000 dolarů za vteřinu

WirtschaftsWoche, Jg. 2021, Nr. 48, S. 14-22

Boj proti koronaviru vytvořil celosvětový trh v miliardové hodnotě (léky a vakcíny proti koronaviru, roušky, testy). Německé společnosti čelí tvrdé konkurenci. Kdo vyhraje závod a zda zde vzniknou trvalé příjmy, je zatím otevřené.

Jan Malíř

Evropská unie a její pravomoci v oblasti veřejného zdraví a přeshraničních zdravotních hrozeb : status quo

Správní právo, Sv. 54, (2021) č. 6-7, s. 314-342

Článek představuje dosavadní vývoj pravomocí Evropské unie v oblasti veřejného zdraví, zejména v oblasti potírání infekčních nemocí a jiných přeshraničních zdravotních hrozeb. Nastiňuje dělbu pravomocí mezi EU a členskými státy v oblasti veřejného zdraví a popisuje právní rámec, který s ohledem na tyto pravomoci v EU existuje. Autor ukazuje, že EU nemusí být ve vztahu k přeshraničním zdravotním hrozbám pasivní, existuje systém epidemiologického dozoru, včasného varování a koordinace reakce, který vznikl od 90. let a byl revidován po r. 2013. Zdůrazňuje, že pokud tento systém v pandemii covid-19 nefungoval tak, jak se čekalo, plyne to více z důvodů faktických než z důvodů právních. - Poznámky. -- Viz také autorův příspěvek o Evropské zdravotní unii v době koronaviru na s. 388-414.

Martin Mana

Zdravotní sestry na vzestupu

Statistika & my, Sv. 11, (2021) č. 11-12, s. 20-22

Seznámení s výsledky strukturální mzdové statistiky ve zdravotnictví za r. 2020, konkrétně se mzdovou situací zdravotních sester v ČR. Ve zdravotnictví pracovalo v zaměstnaneckém poměru téměř 80 tisíc sester, všeobecné sestry bez specializace se na celkovém počtu podílely ze 70 %. Jejich průměrná hrubá měsíční mzda v r. 2020 vzrostla o 16,5 % na 45 648 Kč. Průměrnou mzdu v ČR převýšila mzda zdravotních sester o pětinu. K výraznému růstu jejich mezd docházelo i v předkrizových letech, mezi lety 2015-2020 vzrostla průměrná mzda o 70 %. Článek dále charakterizuje faktory, které ovlivňují výši výdělků ve zdravotnictví.

Jan Mertl

Zdroje systému zdravotního pojištění v kontextu epidemie koronaviru

Pojistné rozpravy, Sv. 2021, č. 38, s. 37-45

Příspěvek se zaměřuje na zdroje univerzální části zdravotního pojištění v ČR. Zkoumá, jaké dopady lze identifikovat u příjmů veřejného zdravotního pojištění ve vazbě na vývoj epidemie koronaviru a jaké ekonomické charakteristiky a vazby jednotlivé zdroje mají. Analyzované složky fiskálního prostoru zdravotnictví jsou procenta z výdělků ekonomicky aktivních osob, dotace ze státního rozpočtu a rezervy zdravotních pojišťoven. Autor předkládá vývoj významných ukazatelů systému během epidemie a zdůrazňuje, že bilance systému je dána makroekonomickým nastavením příjmů systému a efektivností úhrad zákonem dané zdravotní péče. Zjištění ukazují, že v případě nouze lze mobilizovat veřejné zdroje poměrně rychle a účelně; zdravotní pojišťovny byly schopny potřebnou péči hradit po celou dobu epidemie a udržely kladné zůstatky na svých účtech. Dle autorova hodnocení zvládl systém veřejného zdravotního pojištění epidemii poměrně dobře a případné nerovnováhy tím vzniklé se projevují ve veřejných financích jako celku. Plný text dostupný z: <http://www.pojistnerozpravy.cz/archiv>

Životní prostředí

Silke Wettach

Zum Grünwerden verurteilt

Odsouzení stát se zelenými

WirtschaftsWoche, Jg. 2021, Nr. 49, S. 38-39

Ekologové chtějí soudním příkazem přimět centrální banky eurozóny, aby měnovou politiku postavily do služeb ochrany klimatu. Evropská komise financuje z peněz daňových poplatníků ekonomicky pochybný průmysl soudních sporů.

Životní úroveň

Bert Losse, Sophie Crocoll, Anja Holtschneider

Der Reiz der Mitte

Kouzlo středu

WirtschaftsWoche, Jg. 2021, Nr. 47, S. 16-25

Velký test měst ukazuje, kde se v Německu nejlépe žije, pracuje a investuje. Kde je ekonomická síla, dynamika a udržitelnost nejvyšší, kdo prošel krizí dobře? Test poskytuje odpovědi a nastiňuje překvapivé trendy, které jsou také důsledkem pandemie koronaviru. Tabulky uvádějí pořadí 71 největších německých měst podle faktorů týkajících se práce, hospodářství, nemovitostí a kvality života.

Ostatní

Sonja Álvarez, Thomas Stölzel

Die Forschung der Anderen

Výzkum ostatních

WirtschaftsWoche, Jg. 2021, Nr. 49, s. 76-77, 80-81

Bezpečnostní experti bijí na poplach: německé výzkumné instituce jsou cílem čínských hospodářských špiónů. Mnozí z nich začínají jako neškodní studenti na výměnných pobytech, dělají doktoráty a domů se vrací s okopírovanými pevnými disky nebo experimentálními sestavami.

Zkrácené obsahy časopisů

Plné texty některých článků jsou zaměstnancům resortu financí dostupné v aplikaci Aktivní noviny

Ekonom : týdeník Hospodářských novin

Sv. 65, (2021) č. 51-52

Svět 2022: Fialova vláda vydrží, protože se bojí Babišova návratu (s. 10-13); Nastává rok hledání prezidenta (s. 16); Eurozóna utíká Česku: tuzemská ekonomika dosáhne předpandemické úrovně až

příští rok. Eurozóna totéž zvládne ještě letos (s. 18-20); Po drahé elektřině a plynu zdraží i teplo (s. 22-23); Nových bytů výrazně přibýlo, pořád to ale nestačí (s. 26-27); Když u nás covid skončí, začneme ostatní země opět ekonomicky předjíždět: příliš mnoho peněz honí příliš málo zboží, říká ekonom Mojmir Hampl k současné hospodářské situaci v Česku. Celosvětově mu chybí debata o zelených plánech - rozhovor (s. 38-41); Německo na prahu změny: Angela Merkelová nechala svým nástupcům dlouhý seznam úkolů. Největším úskalím bude nalezení peněz na jejich splnění (s. 48-50); Vlažné přípravy na šéfování Evropské unii (s. 54-55); Sen o liberální Číně se rozplývá: Si Ťin-pching utahuje šrouby. Ekonomický vzestup svobodu Číňanům nepřinesl (s. 60-61); Globální logistická krize: kdy skončí a kdo jsou její vítězové (s. 62-63).

Ekonom : týdeník Hospodářských novin

Sv. 66, (2022) č. 1-2

Drama roku 2022: ČNB versus inflace (s. 8-9); Česko zažilo nejvíce bankrotů od roku 2017 (s. 12); Česko si zvyká na rekordní inflaci. Končí sen o bohatnutí společnosti: inflace nejvyšší od 90. let mění českou společnost. Prohlubuje rozdíly ve společnosti a střední třídě dává tvrdou investiční lekci - téma čísla (s. 14-21); Co střecha, to elektrárna. Česko se připravuje na konec spalování uhlí - fotovoltaické panely (s. 28-29); Energetická politika se dělá v Bruselu, Česko má jen málo šancí ji ovlivnit - rozhovor s náměstkem ministra průmyslu a obchodu R. Nedělou (s. 30-32); Hospodářská krize v roce 1929 srazila kapitalismus na kolena - seriál Dějiny ekonomiky: světová hospodářská krize (s. 40-43); Obliba investic do nemovitostí je vysoká, už nejde jen o vlastní bydlení (s. 44-45); Realitní fondy brzdi, výkonnost z minulých let se opakovat nebude: na trhu je stále velké množství volných peněz, což tlačí ceny nemovitostí vzhůru a snižuje výnosy (s. 46-47); Americké akciové trhy loni lámaly jeden rekord za druhým (s. 48-49); Když se firma vyhne krachu, pomůže to i věřitelům - rozhovor s O. Zezulkou z ministerstva spravedlnosti o zákonu o preventivní restrukturalizaci (s. 52-53).

Euro : ekonomický týdeník

Sv. 2021, č. 31

Best in nezaměstnanost - výše 3,3 % v listopadu v ČR (s. 9); Deset let od Havla: příští generace by mohla prvního prezidenta po roce 1989, který zemřel 18. prosince 2011, objevit jako pozoruhodného autora nutícího k přemýšlení a odhalování pravd, jež vyděsí - téma čísla (s. 12-16); Jak se vyhnout závislosti na ruském plynu - energetika (s. 20-23); Zatlačte demony do kouta: jak úspěšně budovat dlouhodobé investiční portfolio - seriál Kované investice (s. 24-25); Fenomén Tesla: jak automobilka vládne finančním trhům - vliv Tesly na kolísavost akciových trhů je větší, než by se při pohledu na reálnou velikost firemních aktiv mohlo zdát - ve spolupráci s Financial Times (s. 34-39); Jahn chce řešit čipovou krizi: do čela Sdružení automobilového průmyslu se vrací manažer Škody Auto (s. 48).

Euro : ekonomický týdeník

Sv. 2021, č. 32-33

Vzhůru do provizoria - státní rozpočet ČR na r. 2022 (s. 9); Miliardy na dobrou věc: na veřejně prospěšné účely dali Češi v loňském roce podle Fóra dárců přes deset miliard korun. Nejčastěji míří pomoc nemocným a lidem s handicapem - infografika (s. 20-21); Rok 2021: "rok zlomu": divoká dobrodružná plavba pod velením politického podnikatele Andreje Babiše prozatím končí. Změna kormidelníka i kurzu byla opravdu potřeba (s. 22-25); Kampeličky lákají na vysoké úroky: i přes výhodnější nabídky spoření v době rostoucí inflace analytici zatím renesanci družstevních záložen neočekávají (s. 32-33); Prodat ČEZ: státní podíl v energetické firmě je třeba privatizovat nebo společnost rozdělit - komentář (s. 34-35); Koronaviroví otesánci: česká studie odhaduje loňský nadměrný zisk nadnárodních firem v souvislosti s pandemií na 447 miliard dolarů. Evropská levice jej hodlá zdanit (s. 36-37); Stále hravější svět. A lehkovážnější: některé investiční aplikace navozují dojem, že investování je něco jako počítačová hra - seriál Kované investice (s. 44-45); Byznys století. Zákulisní příběh vakcíny od Pfiizeru: americká firma ovládla trh s očkováním proti covidu-19. Nezískala tím však příliš velkou moc? - ve spolupráci s Financial Times (s. 50-57); Cestovatelský fenomén - platforma Amazing Places (s. 76-81); Škoda Auto hledá nového šéfa: kam zamíří v roce 2022 největší česká automobilka? (s. 82).

Euro : ekonomický týdeník**Sv. 2022, č. 1-2**

Státní rozpočet hlásí rekordní deficit - hospodaření státu za r. 2021 (s. 9); Čtyři vodítka, jak investovat v roce 2022 - téma čísla (s. 12-17); Rozpálená realitní plotna: ceny nemovitostí v řadě světových metropolí jsou přepálené. České byty a domy jsou podle centrální banky nadhodnocené o čtvrtinu (s. 18-20); Horská dráha pokračuje, bitcoin ale dospívá (s. 21); Pražská burza: po úspěšném roce obtížné zítřky (s. 28-29); Money, money, money: své peníze můžete investovat tradičně, například prostřednictvím podílových fondů. Existuje však nepřeberné množství dalších možností, do nichž je můžete vložit - alternativní investování (s. 34-41); Česko, závislé na atomové energii, jásá: Evropská komise udělala, co slíbila: chce zařadit jádro a plyn mezi přechodné zelené zdroje. Zatím to však příliš důvod k radosti není (s. 44-45); Kasina v Macau hazardují se vztahy s Pekingem - ve spolupráci s Financial Times (s. 48-53); Ceny ojetin rostly o desítky procent (s. 60).

Hospodářské noviny**Sv. 65, (2021) č. 238 (10.12.2021)**

Z podnikatelů investory. Dolarová milionária řeší, jak vyzrát na inflaci - zpráva Wealth Report 2021 (s. 3) a související články o tom, jak žijí a co si myslí bohatí Češi a Slováci na s. 18-22; Obavy z drahých energií nekončí. Podnikatelé chystají nové ceníky a pořizují solární panely - energetická krize (s. 5); Rockaway rozjíždí další krypto fond, chce vybrat miliardy - Rockaway Blockchain Yield Fund (s. 10); Společenství vlastníků nesmí zakazovat krátkodobé pronájmy, otočil předchozí rozhodnutí vrchní soud - SVJ a Airbnb (s. 12); Buďme ve střehu. Emisní povolenky se staly novým zlatem investičních bank - komentář J. Hrstkové o vlivu institucionálních investorů na ceny emisních povolenek (s. 14); Jsem snad ředitelem cirkusu? - medailon kancléře Olafa Scholzeho (příl. Víkend, s. 2-3).

Hospodářské noviny**Sv. 65, (2021) č. 240 (14.12.2021)**

Rostoucí sazby ochlazují hypoteční trh. Zájem klesá o desítky procent (s. 1); U exportérů oslabuje význam ruského a čínského trhu (s. 3); Rozvrat tureckého hospodářství. Řádí inflace a měna padá - Turecko (s. 6); Česko zažije zlatý věk, tvrdí investoři z J&T Ventures o rizikovém kapitálu - rozhovor s M. Kešnerem a A. Kočíkem (s. 8-9); Velké realitky trvají na kurzech před makléřskými zkouškami. Vadí jim, že to jinde jde i bez nich (s. 11).

Hospodářské noviny**Sv. 65, (2021) č. 241 (15.12.2021)**

Ceny energií se stávají sociálním problémem. Domácnosti si příští rok připlatí průměrně tisíce korun (s. 2) a související komentář na s. 12; První úkoly nové vlády: osekát rozpočet, do roka mít stavební zákon, do dvou let reformu penzí (s. 3); Centrální banky rozhodnou, koho bude bolet nový rok (s. 10); Realitní fondy stále lákají atraktivními výnosy. Výkonnost z minulých let se ale nebude opakovat (s. 11); Nemovitosti: zlatý důl, nebo černá díra na peníze? Příští rok rozhodne (s. 14).

Hospodářské noviny**Sv. 65, (2021) č. 247 (23.12.2021)**

Největší hrozby pro ekonomiku: stagflace i energetická krize (s. 3-4); ČNB zvedla klíčovou úrokovou sazbu o procentní bod - 3,75 % (s. 5); Šest bodů, jak pandemie změnila letectví jednou provždy. Ovlivní to i vaši příští cestu? (s. 11); Zpomalení čínského růstu zasáhne i Evropu, říká ekonomka (s. 14); Na obrat centrálních bank trhy prozatím nereagují (s. 15); Drahé energie bohužel mohou rozdělit Česko i Evropu - energetická krize (s. 16); Úklid veřejných financí za krátké rozpočtové provizorium stojí - komentář (s. 17).

Hospodářské noviny**Sv. 65, (2021) č. 249 (28.12.2021)**

Inflace dusila firmy i domácnosti. V lednu stoupne k osmi procentům (s. 2); Český autoland stále drhne a skřípe. A výhledy na příští rok nejsou o moc lepší (s. 3); Zdražování bytů chytilo druhý dech. V Praze i v regionech (s. 3); Kryptoměny tu s námi už zůstanou. Rok 2021 patřil eneftěčkům i velkým hráčům kupujícím bitcoin (s. 4); Energetický trh letos zažil zemětřesení, jaké nepamatuje (s. 5); Experti čekají další akciový růst. Historie říká, že někdy je lépe odborníky ignorovat - neklidné světové akciové trhy (s. 7); Tisíce lidí žádají stát o pomoc kvůli cenám energií. Získání dávek komplikují dodavatelé (s. 12); Zelenání ekonomiky prosazené "na sílu" a riziko euroskepticismu - komentář k dopadům Green Dealu (s. 14).

Hospodářské noviny**Sv. 65, (2021) č. 250 (29.12.2021)**

Salvador zavedl bitcoin. I přes úskalí plánuje kryptoměsto (s. 7); Green Deal se rozjel naplno, z východních zemí včetně Česka zní tvrdá kritika (s. 8); První zákon nové vlády: Zpřísnění střetu zájmů kvůli Babišovi. Čeká se "válečná zóna" (s. 11); Covid nese farmaceutickým firmám nevídané zisky. Trh rostl o 30 procent, září Moderna i Pfizer (s. 12); Středoevropský závod centrálních bank - názor analytika na zvyšování základní úrokové sazby (s. 13).

Hospodářské noviny**Sv. 66, (2022) č. 1 (3.1.2022)**

Začíná rok hledání nového prezidenta. Kandidáti svůj zájem o Hrad skrývají (s. 1-2) a komentář k prezidentské volbě viz s. 14; Češi nejspíš promarní další šanci. Čeká je předsednictví EU, které Babiš shazoval (s. 3) a související komentář na s. 15; Paušální daň je letos vyšší, nováčci mají jen pár dní na přihlášení. Může také ztížit hypotéku - 1. díl seriálu o daňových a právních změnách v r. 2022 (s. 4); Firmy budou přidávat. Růst mezd ale spolkne inflace (s. 4); Výrobce čeká další nelehký rok. Kdo chce nové auto ještě letos, měl by si pospíšet (s. 12); Začíná rok inflace a jejího ústupu - názor analytika (s. 13); Trendy roku 2022: zelenější ekonomika, síla Trumpovy lži a mocné ženy (s. 16).

Hospodářské noviny**Sv. 66, (2022) č. 2 (4.1.2022)**

Brusel připouští jádro a plyn. Dává pro ně ale tvrdé podmínky: na světě je jeden z nejdůležitějších návrhů Evropské komise k energetice. Brusel uznal jádro a plyn za zdroje, které v očích EU pomáhají klimatu. Zároveň ale upřednostňuje obnovitelné zdroje (s. 1), dále viz s. 9 a komentář na s. 14; Evergrande zastavila obchodování svých akcií na burze (s. 2); Nejvyšší za 20 let: inflace v Turecku přesáhla 36 procent (s. 2); S předsednictvím EU jdeme do rizika, ale zvládneme to, říká ministr Bek (s. 4-5); Bonus na děti už nemá strop, vzroste sleva na poplatníka, minimální mzda i zálohy OSVČ - 2. díl seriálu o daňových a právních změnách (s. 10); Do čela německé Bundesbank míří nový šéf. Čeká jej "disidentská" role na evropském poli - Joachim Nagel a protiinflační úsilí (s. 12); Jak srazit inflaci? Přišel čas odčinit intervence proti koruně - komentář (s. 14).

Hospodářské noviny**Sv. 66, (2022) č. 5 (7.1.2022)**

Sazby u hypoték brzy přesáhnou pět procent. A růst zdaleka není u konce: peníze na mezibankovním trhu jsou kvůli tažení ČNB proti inflaci nejdražší za 13 let (s. 1); Dluhopisy Republiky končí. Ministerstvo zastavilo jejich prodej (s. 2); Vládní seznam úkolů: připravit důchodovou reformu, digitalizovat úřady a zvyknout si na covid (s. 3); Stanjura škrtl covidové výdaje. Schillerová: nerozumí tomu (s. 3); Nový zákon jde po energošmejdech, dávky už nejsou svaté - seriál o daňových a právních změnách - energetický zákon a pomoc v hmotné nouzi (s. 9); Schodek rozpočtu je obudný. Ne za všechno ale mohl covid - komentář (s. 12); Podmíněné ano jádru je pro ČEZ přijatelný kompromis - komentář (s. 16).

Hrot**Sv. 2021, č. 50**

Pojišťovák, lesa pán: po uhlí začíná pojišťovná docházet trpělivost i s nezodpovědnou správou krajiny a lesů. Nová iniciativa se zasazuje o opatření ke zmírnění škod způsobených klimatickou změnou - téma čísla (s. 6-9); Evergrande oficiálně nesplácí (s. 12); Kam s CO2? Zpět pod zem!: na jižní Moravě by do roku 2024 mělo být připraveno první tuzemské hlubinné úložiště skleníkového plynu (s. 22-24); Turecké hospodářství 2.0: sultán Erdogan manévruje a modlí se, aby se klienti „rozplatili“, lira stabilizovala a ekonomika rozhýbala - makroekonomický pohled M. Zámečnicka (s. 30-31); Za co je Amerika ještě ochotna bojovat? Pokud se Spojené státy stáhnou, svět se stane nebezpečnějším místem. Ostatní demokracie by se na to měly začít připravovat - ve spolupráci s The Economist (s. 36-37); Opovrhované a nepostradatelné: rekonstruovaným panelákům na zvelebených sídlištích zůstal punc socialistického reliktu. Jejich důležitost pro bytový trh se ukáže, až začnou dosluhovat (s. 48-51).

Hrot**Sv. 2021, č. 51-52**

Stíhačky, staré škodovky a železniční pražce: do čeho investovat? Přinášíme tak trochu exotické, až bizarní tipy - téma čísla (s. 6-10); Alespoň nějaké krotké něco - komentář M. Zámečnicka k inflaci v USA a o reakci Fedu (s. 17); Kéž bychom se spletli: depresivní nálada z přelomu loňského a letošního roku

je zpět, ozvláštněná o akutní strach z dvouciferného cenového skoku (s. 24-25); A takový to měl být hezký rok: proč Česko dopadlo ve druhém covidovém roce podstatně hůř, než se čekalo. A proč máme přesto důvod k optimismu - hospodářský vývoj ČR (s. 26-27); Evropské bytové jádro problému (s. 28-29); Konec dotačního ráje: omezení podpory firmám má být jedním z hlavních zdrojů úspor v rozpočtu. Nejvíc prostoru škrtat bude mít Martin Kupka (s. 34); Pár zářivých hvězd na bezútěšném nebi: kdo a proč se stal podle týdeníku The Economist zemí roku 2021 - ve spolupráci s The Economist (s. 51); Proč Indové: indický původ je společným znakem mnoha manažerů světových firem. Vyvolává to spoustu fascinujících otázek a málo odpovědí (s. 54-56); Přichází inflace. Spoření bude ještě ztrátovější (s. 58-62); Bez jádra to nepůjde: labilní energetika jako výsledek překotné dekarbonizační snahy (s. 72).

Hrot

Sv. 2022, č. 1

Každé druhé dítě ze zkumavky - téma čísla o podmínkách a podnikání v oboru asistované reprodukce v ČR (s. 6-11); Nácvik éry škrtů - komentář k rozpočtovému provizoriu (s. 16); Miliardáři po sklizni: čeští miliardáři loni mnohdy neudolali dobrým podmínkám na trhu a prodali části svých firem. Trh fúzí a akvizic ožil, ale letos ho mohou přibrzdit vysoké úroky (s. 22-25); 22 událostí roku 2022: letos čekají svět několikery veledůležité volby a netradiční zakončení roku v podobě fotbalového mistrovství světa (s. 29); Jak špicluje Huawei: čínská technologická firma nabízela firemním i státním klientům služby, jejichž existenci dnes popírá (s. 30-31); Druhý Mao v silnější Číně: proč čínský předseda všeho nemůže odejít a jaký sen chce ještě naplnit? (s. 32-34); Tance kolem totemů: odmítání vakcinace se pro mnoho lidí stalo symbolem odporu proti vládě. Přesvědčit je argumenty už není možné, tvrdí sociolog Vojtěch Bednář (s. 35-37); Synové Tokia: hrabě Coudenhove-Kalergi a Tomio Okamura. Dva muži s podobným původem a velmi odlišným pohledem na Evropu - ve spolupráci s The Economist (s. 38-41).

Hrot

Sv. 2022, č. 2

Kdo vyhraje nad klempířem: žádný šikovný řemeslník nikdy neslyšel, že je na práci příliš kvalifikovaný, všude mu utrhají ruce - téma čísla o duálním vzdělávání, nezaměstnanosti absolventů a učňovském školství (s. 7-11); Nikdy nelze odhadnout, za kolik se obraz prodá: v koronavirové krizi se hůře shánějí opravdu špičkové obrazy - rozhovor s T. Hejtmánkem z aukčního domu Arthouse (s. 18-22); Konec plynové renesance: rekordní ceny i drakonické podmínky Unie nabourávají český sen o energetice postavené na plynu a jádru (s. 24-27); Škrty začínají u úředníků: první miliardy v rozpočtu ušetří nová vláda na výplatách. Nízké výdělky státních zaměstnanců ale nejsou dlouhodobou cestou k efektivnímu státu (s. 30-32); Covid na třetí: omikron je šance, jak se covidu, aspoň načas, zbavit (s. 34-35); Jak mluvit s Putinem: ruská agrese vůči Ukrajině paradoxně nabízí příležitost ke zlepšení bezpečnosti Evropy - ve spolupráci s The Economist (s. 40-41); Sbor pekingských papoušků: nový hongkongský Parlament je výsměchem demokracii. Veškerou nezávislost ztrácejí média i instituce - ve spolupráci s The Economist (s. 42); Jaro po deseti letech: revoluce na Blízkém východě vynesly Arabům mnohou změnu mocenských garnitur, ale jen nepatrné zlepšení poměrů (s. 48-51).

Účetnictví nevýdělečných organizací a obcí

Sv. 2021, č. 4

Digitalizace předběžné řídicí kontroly v podmínkách OSS (s. 4-8); Novinky v pomocném analytickém přehledu od 1.1.2022 (s. 9-18); Nová vyhláška o rozpočtové skladbě a navazující pokyn (s. 19-22); Dotace v účetnictví nestátních neziskových organizací (s. 32-40); Pořízení dlouhodobého hmotného majetku neziskovou organizací (s. 41-47).

Unes - účetnictví neziskového sektoru

Sv. 19, (2021) č. 12

Silniční daň a daň z nemovitých věcí - upozornění na to nejdůležitější (s. 3-7); Přehled hlavních činností Rady pro veřejný dohled nad auditem v roce 2020 (s. 23-28); K datovým schránkám po novele zákona o elektronických úkonech a autorizované konverzi dokumentů (s. 35-36).

MINISTERSTVO FINANCÍ
Odbor Vnější vztahy a komunikace
Oddělení Informační podpora a knihovna



Přehled nových knih

Přehled nových knih

Daně.....	38
Finance. Bankovníctví. Měnový systém	38
Hospodářská situace a politika. Řízení. Výroba. Služby. Ceny.....	39
Mezinárodní hospodářské vztahy a integrace	39
Obchod. Cla. Mezinárodní finance	40
Pojišťovnictví. Sociální péče.....	40
Práce. Zaměstnanci. Zaměstnavatelé	41
Právo.....	41
Statistika. Demografie. Sociologie.....	42
Účetnictví	42
Ostatní	44

Daně

29893

Zdeněk Kuneš, Pavla Polanská

Uplatňování DPH u zvláštních režimů a specifických postupů

Praha : Građa, 2021, 254 stran

Uplatňování DPH u zvláštních režimů a ve specifických případech, kdy je uplatňována způsobem, který se odlišuje od běžného režimu. Režim přenesení daňové povinnosti (dodání nemovité věci, poskytnutí stavebních nebo montážních prací aj.). Zvláštní režim pro cestovní službu, pro obchodníky s použitým zbožím, uměleckými díly, sběratelskými předměty a starožitnostmi a také při dovozu zboží nízké hodnoty. Zvláštní režim jednoho správního místa (poskytnutí "digitálních" služeb, služeb v jiném členském státě, služeb e-shopu, prodej dovezeného zboží na dálku aj.). Specifické postupy pro uplatňování DPH v případě obchodování s novými dopravními prostředky v EU, při prodeji vratných obalů a u majetku vytvořeného vlastní činností. - První vydání - Přílohy. - ISBN: 978-80-271-1227-2 (brožováno)

29735IX

Václav Benda, kolektiv autorů

Změny zákona o DPH od 1.10.2021

Praha : Svaz účetních České republiky, 2021, 64 stran

První příspěvek obsahuje výklad nejvýznamějších změn zákona o DPH (zák. č. 235/2004 Sb.), které vyplývají z novely zákona s účinností od 1.10.2021 (vyhláška č. 457/2020 Sb.) a týkají se oblasti elektronického obchodování. Jsou vysvětleny tyto změny: základ a výpočet daně a oprava základu daně v případě nedobytné pohledávky, prodej zboží na dálku, dodání zboží usnadněné provozovatelem elektronického rozhraní, osvobození od daně při dovozu zboží, zvláštní režim při dovozu zboží nízké hodnoty nebo jednoho správního místa. Druhý příspěvek obsahuje 12 stanovisek k odborným dotazům z praxe. Např. účtování nákupu elektronických knih, dovoz zboží z Asie přes českou společnost - účtování, autorské honoráře (sazba DPH, zdanění srážkovou daní, pojistné), úprava odpočtu DPH u nájmu bytové jednotky aj. - Rubrika Okénko odborné angličtiny. - ISBN: 978-80-7626-021-4 (brožováno)

Finance. Bankovníctví. Měnový systém

29913

text: Hana de Goeij

190 : Česká spořitelna 1825-2015

Praha : Mladá fronta, 2015, 195 stran : ilustrace (převážně barevné), portréty, faksimile

Reprezentativní publikace vydaná k 190. výročí vzniku Schraňovací pokladnice pro hlavní město Prahu a pro Čechy, později přejmenované na Českou spořitelnu. Založení, důležité historické milníky v letech 1825-2015, současné aktivity i vize do dalšího období. Rozhovory s čelnými představiteli instituce jsou doplněny fotografiemi exteriérů i interiérů provozoven, historických reklamních prospektů a dalších zajímavých reálií. - První vydání - Podnázev v tiráži: Historie České spořitelny 1825-2015. - ISBN: 978-80-204-3824-9 (vázáno)

29879

Alex Cobham and Petr Janský

Estimating illicit financial flows : a critical guide to the data, methodologies, and findings**Odhad nezákonných finančních toků : kritický průvodce údaji, metodikami a zjištěními**

New York : Oxford University Press, January 2020, xii, 209 stran : tabulky, grafy, vzorce

Nezákonné finanční toky představují celosvětový fenomén obrovského, ale nejistého rozsahu, který snižuje státní příjmy a podporuje korupci v bohatých i chudých zemích. V roce 2015 se země světa v rámci cílů udržitelného rozvoje OSN zavázaly snížit nezákonné finanční toky. O pět let později však stále neexistuje dohoda o tom, jak by měl být tento cíl sledován a jak ho bude dosaženo. K nezákonným finančním tokům dochází mnoha různými kanály, ať už jde o praní výnosů z trestné činnosti nebo přesouvání zisků nadnárodních společností. Tyto záměrně skryté přeshraniční pohyby aktiv a toků příjmů jsou závislé na souboru společných nástrojů, mezi něž patří neprůhledné účty společností,

právní nástroje pro anonymní vlastnictví a tajné jurisdikce, které tyto řady poskytují. Celkovým důsledkem je snížení příjmů, které mají státy k dispozici, a oslabení kvality správy věcí veřejných. - ISBN: 978-0-19-885441-8 (vázáno)

29896

Mark Carney

Value(s)**Hodnota(y)**

London : HarperCollins, 2021, 600 stran : Grafy

Odvážná a naléhavá argumentace o chybném uplatňování hodnoty na finančních trzích a o tom, jak můžeme a musíme maximalizovat hodnotu pro mnoho lidí, nikoli pro několik málo. M. Carney, ekonom a bývalý bankéř, strávil svůj život v různých finančních funkcích ve veřejném i soukromém sektoru. Kniha je meditací nad jeho zkušenostmi. Zkoumá nedostatky a problémy trhu v posledním desetiletí, které podle něj vedly k velké nedůvěře veřejnosti a potřebě radikální změny. Carney se zaměřuje na čtyři hlavní krize - globální finanční krizi, globální krizi ve zdravotnictví, klimatickou změnu a čtvrtou průmyslovou revoluci - a navrhuje odpovědi na každou z nich. Jeho řešení představují hmatatelné akční plány pro vedoucí představitele, společnosti a země, které mají hodnotu trhu opět přeměnit na hodnotu lidskosti. - Poznámky, přílohy. - ISBN: 978-0-00-842109-0 (vázáno)

Hospodářská situace a politika. Řízení. Výroba. Služby. Ceny

29895

Tomáš Naiser, Marie Janečková, Diana Svobodová

Zákon o cenách : komentář

Praha : Wolters Kluwer, 2021, 86 stran

Komentované znění zák. č. 526/1990 Sb., ve znění pozdějších předpisů. Kompletní výklad zákona o cenách ve vzájemných souvislostech s jinými právními předpisy, odkazy na související judikaturu správních soudů a zkušeností autorů s praktickou aplikací zákona. Zákon sestává z těchto částí: Obecná ustanovení; Regulace cen; Cenová evidence a cenové informace; Cenová kontrola; Přestupky; Přejícná a závěrečná ustanovení. Právní stav publikace je k 7.9.2021. - Vydání první - ISBN: 978-80-7676-199-5 (brožováno)

Mezinárodní hospodářské vztahy a integrace

29880

Loukas Tsoukalis

In defence of Europe : can the European project be saved?**Na obranu Evropy : lze zachránit evropský projekt?**

New York : Oxford University Press, 2016, xi, 238 stran : Grafy

Evropa je v úzkých. Krize eura zanechala velké šrámy a ještě zdaleka není u konce. Kombinace vysokého zadlužení s trvale pomalým růstem, velkým počtem nezaměstnaných v mnoha částech Evropy a inflací blížící se nule je sotva uklidňující. Mezitím se prohloubily hospodářské rozdíly mezi jednotlivými zeměmi i uvnitř nich, což následně vedlo k politické roztržiténosti a vzestupu populismu. Politický ekonom a bývalý zvláštní poradce předsedy Evropské komise Loukas Tsoukalis se na základě poučení z úspěšného evropského příběhu druhé poloviny dvacátého století zabývá klíčovými volbami, před nimiž dnes Evropa stojí. Vysvětluje, jak se mezinárodní finanční krize posledních let stala existenční krizí evropské integrace. Klade si otázku, zda existuje nesmiřitelný rozpor mezi zdánlivou touhou Evropy po měkké moci a často tvrdou realitou okolního světa. - Poznámky. - ISBN: 978-0-19-875531-9 (vázáno)

Obchod. Cla. Mezinárodní finance

29897

International Monetary Fund

External sector report : divergent recoveries and global imbalances**Zpráva o externím sektoru : rozdílná oživení a globální nerovnováhy**

Washington : International Monetary Fund, 2021, xii, 93 stran : tabulky, grafy, rámečky, vzorce
Výroční zpráva MMF o vnějším sektoru analyzuje globální vnější vývoj a poskytuje mnohostranně konzistentní hodnocení vnějších pozic (včetně běžných účtů, reálných směnných kurzů, vnějších bilancí, kapitálových toků a mezinárodních rezerv) největších světových ekonomik, které představují více než 90 % světového HDP. Kapitola 1 se zabývá vývojem globálních vnějších pozic v roce 2020, vnějším vývojem v průběhu krize covid-19 a politickými prioritami pro snižování nadměrných nerovnováh ve střednědobém horizontu. Kapitola 2 analyzuje, jak bezprecedentní fiskální podpora poskytnutá v reakci na krizi covid-19 ovlivnila vnější pozice na individuální a globální úrovni. Zaměřuje se také na to, jak stažení této podpory ovlivní vnější pozice ve střednědobém horizontu. Kapitola 3 obsahuje podrobnosti o jednotlivých aspektech celkového vnějšího hodnocení a související politická doporučení pro 30 ekonomik. Tato zpráva a související vnější hodnocení vycházejí z nejnovějšího ročníku metodiky hodnocení vnější rovnováhy (EBA) a z údajů a projekcí pracovníků MMF k 30. červnu 2021. - Poznámky. - ISBN: 978-1-51357-667-1 (brožováno)

29890

Karel Engliš ; sestavili Jiří Blažek, Martin Hlaváč, Jakub Kunert, Pavel Lhota, Alena Mizerová, František Plhoň

Tož poslouchajte, jak jsme budovali republiku

Brno : Masarykova univerzita, 2021, 251 stran : ilustrace, portréty, faksimile

Krátké úsměvné vzpomínky, komentáře dobových a prožitých událostí sepsané Dr. Englišem (ministr financí, guvernér Národní banky, rektor a univerzitní profesor) vypovídají o první republice, její politické a společenské atmosféře a významných osobnostech politického života, se kterými se setkal. Těmi jsou např. Masaryk, Švehla či Malypetr. Text je doplněn vysvětlujícími poznámkami a krátkými medailonky zmiňovaných osobností. - 1. vydání - Obsahuje bibliografické odkazy. - ISBN: 978-80-210-9867-1 (brožováno)

Pojišťovnictví. Sociální péče

29914

Sandra Brožová

Mezinárodní koordinace sociálního zabezpečení : Výzvy a příležitosti pro 21. století

Chisinău [Kišiněv] : Eliva Press, 2021, 211 stran : tabulky

Mezinárodní koordinace sociálního zabezpečení se zaměřením na pohled podnikatelů a OSVČ, metody interpretace právních norem v judikatuře Soudního dvora EU a analýza současných trendů, tj. proměny institucionálního uspořádání unijní exekutivy, struktury pracovního trhu a regulace vysílání pracovníků. Text je rozvržen do kapitol: Sociální politika, její zakotvení ve struktuře EU a její aktéři; Základní rysy mezinárodní a unijní koordinace sociálního zabezpečení; OSVČ a koordinace jejich sociálního zabezpečení; Nové trendy v aktuální judikatuře Soudního dvora EU a aplikační praxe; Globalizace a současné trendy na trhu práce; Kvantitativní a kvalitativní analýza postavení OSVČ v sociální oblasti; Právní nástroje multilaterální koordinace sociálního zabezpečení; Vystoupení členského státu z EU a důsledky pro koordinaci sociálního zabezpečení (brexit). Výzkum neprokázal vliv úrovně sociální ochrany na volbu pracovní kariéry OSVČ. Sociální politika byla potvrzena jako oblast právní úpravy s převažující stabilitou a pozvolnými změnami. - ISBN: 978-9975-154-90-1 (brožováno)

Práce. Zaměstnanci. Zaměstnavatelé

29899

David G. Blanchflower

Not working : where have all the good jobs gone?**Nepracovat : kam se poděla všechna dobrá pracovní místa?**

Princeton and Oxford : Princeton University Press, ©2021, xvii, 440 stran : tabulky, grafy, obrázky
Spoléhat se na čísla nezaměstnanosti je nebezpečný způsob, jak posoudit, jak si trh práce vede. Kvůli falešnému pocitu optimismu před šokem covid-19 byl svět práce zranitelnější, než by měl být. Lidé chtějí práci na plný úvazek za slušnou mzdu a těžká situace lidí s nedostatečnou zaměstnaností přispívá k všeobecnému zoufalství, zhoršující se drogové epidemii a nekontrolovanému vzestupu pravicového populismu. Autor vysvětluje, proč se ekonomika po velké recesi výrazně liší od té předchozí, a vyzývá naše vedoucí představitele, aby řešili jednu z nejvíce nepřiznaných sociálních katastrof naší doby. Tato kniha je zprávou o tom, jak mladí a méně kvalifikovaní lidé patří k největším obětem nedostatečné zaměstnanosti, jak to odnášejí přistěhovalci a jak se epidemie neštěstí a sebestrukce bude dále šířit, pokud se s ní nevyrovnáme. - Poznámky. - ISBN: 978-0-691-20549-6 (brožováno)

29908

Ivan Macháček

Zaměstnanecké benefity a daně

Praha : Wolters Kluwer, 2021, 257 stran : tabulky

Význam zaměstnaneckých benefitů a jejich poskytování podle právních předpisů. Řešení poskytovaných benefitů z hlediska pracovněprávních předpisů, z hlediska daňového řešení benefitů na straně zaměstnance a na straně zaměstnavatele. Samostatné kapitoly jsou věnovány stravování zaměstnanců (poskytování stravenek), příspěvky zaměstnavatele na penzijní připojištění a doplňkové penzijní spoření a na soukromé životní pojištění zaměstnance, zajištění odborného rozvoje zaměstnanců a zvyšování kvalifikace, na poskytování nepeněžitých a peněžitých darů, volnočasové benefity, na podporu zdraví, zápůjčky poskytnuté zaměstnancům, dopravu zaměstnanců, na poskytnutí přechodného ubytování, poskytování nápojů na pracovišti, na řešení firemních mateřských školek, opční akciové programy, zaměstnanecké akcie aj. Příklady řešení. - 6. vydání - ISBN: 978-80-7676-193-3 (brožováno)

Právo

29911

Karel Svoboda

Exekuční řízení : civilní proces z pohledu účastníka

V Praze : C.H. Beck, 2020, xxv, 524 stran

Monografie se věnuje ucelenému výkladu exekucí a to především tématům, která autor pokládá za problematická především v praxi. Vysvětluje základní pojmy, poté jak k řešení konkrétních právních otázek dospěl a nabízí příklady z praxe. Názvy jednotlivých kapitol: Exekuční řízení a jeho transformace do exekuce; Účastníci exekučního řízení; Náklady exekučního řízení; Exekuce srážkami ze mzdy; Věci nepodléhající exekuci; Exekuce prodejem nemovitých a movitých věcí; Exekuce příkázáním pohledávky z účtu u peněžního ústavu; K postižení společného jmění manželů v exekuci. - Obálkový podnázev: postupy v praxi, konkrétní příklady, komplexní výklad. - ISBN: 978-80-7400-802-3 (vázáno)

29912

Ladislav Ullrich

Exekuční řízení : komentované vzory podání

V Praze : C.H. Beck, 2020, x, 173 stran

Úvodní pojednání stručně seznamuje s exekučním řízením. Následuje 31 obecných vzorů nejčastějších podání v exekučním řízení doplněných o komentáře. - Vydání první - ISBN: 978-80-7400-782-8 (brožováno)

29878

Cambell McLachlan QC, Lauren Shore, Matthew Weiniger QC

International investment arbitration : substantive principles**Mezinárodní investiční arbitráž : hmotněprávní zásady**

New York : Oxford University Press, 2017, lxvii, 630 stran

Druhé vydání knihy o zásadách hmotného práva rozhodčího řízení o investičních smlouvách. Tvoří podrobný kritický přehled hmotněprávních zásad mezinárodního práva uplatňovaných investičními rozhodčími soudy a přehledný a ucelený popis současného stavu práva. V prvním vydání autoři popisovali a analyzovali pojem práva vytvořeného, aplikovaného a analyzovaného tribunály. Druhé vydání je plně aktualizováno s ohledem na rozhodčí nálezy vydané v období od roku 2007. Kniha napsaná mezinárodně uznávaným autorským týmem je nyní nejobsáhlejší a nejaktuálnější dílem ve svém oboru. - Second edition - Poznámky, přílohy. - ISBN: 978-0-19-967680-4 (brožováno)

Úplné znění zákonů (ÚZ)

29730/1451

Rodinné právo. Ochrana dětí. Registrované partnerství : redakční uzávěrka 25.10.2021

Statistika. Demografie. Sociologie

29915

Tomáš Diviák

Kriminální síť : aktéři, mechanismy a struktury

Praha : Národohospodářský ústav Josefa Hlávky, 2021, 108 stran : ilustrace

Kriminologická analýza zločinných sítí představuje důležitý nástroj z hlediska jejich odhalování a rozkrývání. Studie se zaměřuje na základní seznámení s metodou analýzy sociálních sítí (social network analysis; SNA), jejími teoretickými základy a s jejím využitím. Představuje pojmy a metody SNA, od základních až po značně komplexní statistické modely pro síťová data. Další kapitoly představují konkrétní aplikace SNA a také rozvoj některých oblastí SNA v případových studiích organizovaného zločinu z českého prostředí (kauza Rath, metanolová aféra). Poslední studie testuje vlivnou teorii zvanou výměna efektivity za bezpečnost. - Na deskách je přidělený PID MF: MFRCBXRRLK. - ISBN: 978-80-88018-39-1 (brožováno)

Účetnictví

29642I

International Accounting Standards Board

International Financial Reporting Standards (IFRSs) 2021, reflecting changes not yet required : issued at 1 January 2021. Part A.**Mezinárodní standardy účetního výkaznictví 2021, odrážející dosud nepovinné změny : vydány k 1. lednu 2021. Díl A.**

London : International Accounting Standards Board, 2021, 1829 stran : tabulky, diagramy, rámečky
Publikace přináší úplné znění Mezinárodních standardů účetního výkaznictví (IFRS 1 - IFRS 17), Mezinárodních účetních standardů (IAS) a jejich výkladů (IFRIC, SIC) vydaných k 1. lednu 2021. Doplněno Koncepčním rámcem finančního výkaznictví, předmluvou k IFRS a přehledem změn. Doprovodné dokumenty jsou sdruženy v částech B a C tohoto třídílného vydání. - Třídílné vydání (Red Book). -- Obsahuje slovníček pojmů. - ISBN: 978-1-911629-91-7 (brožováno)

29642II

International Accounting Standards Board

International Financial Reporting Standards (IFRSs) 2021, reflecting changes not yet required : issued at 1 January 2021. Part B.**Mezinárodní standardy účetního výkaznictví 2021, odrážející dosud nepovinné změny : vydány k 1. lednu 2021. Díl B.**

London : International Accounting Standards Board, 2021, 906 stran : tabulky, diagramy, rámečky
Publikace obsahuje doprovodné dokumenty ke Koncepčnímu rámci finančního výkaznictví a k Mezinárodním standardům účetního výkaznictví (IFRS 1 - IFRS 17), k Mezinárodním účetním standardům (IAS) a k jejich výkladům (IFRIC, SIC) platným k 1. lednu 2021 - názorné příklady a návody k implementaci. - Třídílné vydání (Red Book). - ISBN: 978-1-911629-92-4 (brožováno)

29642III

International Accounting Standards Board

International Financial Reporting Standards (IFRSs) 2021, reflecting changes not yet required : issued at 1 January 2021. Part C.**Mezinárodní standardy účetního výkaznictví 2021, odrážející dosud nepovinné změny : vydány k 1. lednu 2021. Díl C.**

London : International Accounting Standards Board, 2021, 2590 stran : rámečky
Publikace obsahuje zdůvodnění závěrů ke Koncepčnímu rámci finančního výkaznictví a k Mezinárodním standardům účetního výkaznictví (IFRS 1 - IFRS 17), k Mezinárodním účetním standardům (IAS) a k jejich výkladům (IFRIC, SIC) platným k 1. lednu 2021 a k názorným příkladům. - Třídílné vydání (Red Book). - ISBN: 978-1-911629-90-0 (komplet 3 dílů, brožováno)

29894

Karel Šteker, Milena Otrusínová

Jak číst účetní výkazy : základy českého účetnictví a výkaznictví

Praha : Grada, 2021, 294 stran : tabulky

Základní principy českého účetnictví. Přehledný a praktický výklad je rozčleněn do kapitol: Význam a základní prvky účetnictví, účetní zásady a principy; Právní úprava účetnictví; Dlouhodobý majetek; Oběžná aktiva; Vlastní kapitál; Cizí zdroje; Časové rozlišení; Náklady a výnosy; Účetní uzávěrka a závěrka; Účetnictví bank, pojišťoven, nepodnikatelských subjektů a vybraných účetních jednotek. Jednotlivá témata jsou vysvětlena jednoduchým a názorným způsobem. V textu je použito mnoho názorných příkladů a praktických ukázek. Text vychází z legislativy platné k 1.1.2021. - 3. aktualizované vydání - Přílohy. - ISBN: 978-80-271-3184-6 (brožováno)

29909

Dana Dvořáková

Základy účetnictví

Praha : Wolters Kluwer, 2021, 275 stran : ilustrace

Výklad základů účetnictví a odlišností jednotlivých účetních systémů v jejich konkrétní národní či mezinárodní modifikaci. Publikace je strukturována do sedmi kapitol. První tři kapitoly jsou věnovány metodickým prvkům účetnictví, celosvětově akceptovaným předpokladům a zásadám vedení účetnictví a sestavování účetních výkazů. Následující kapitoly jsou zaměřeny na účetní zachycení nákladů, výnosů, sestavení výsledovky a sestavení výkazu peněžních toků. Samostatná kapitola je věnována oceňování. Závěrečná kapitola se zabývá historií a očekávaným budoucím vývojem účetnictví. Publikace vychází z Mezinárodních standardů účetního výkaznictví (IFRS) i ze systému účetnictví užívaného v ČR. - 3. aktualizované vydání - ISBN: 978-80-7676-158-2 (brožováno)

Ostatní

29892

Jiří Vaněk

Filosofie v kultuře západní tradice

Praha : ARSCI, 2021 (dotisk), 270 stran : ilustrace, portréty, faksimilie

Myšlenkové směry a názory předních filozofů a interpretace vývojových linií filozofického myšlení západní tradice od antiky po 20. století s analytickými náhledy do vybraných literárních děl náležejících k hlavnímu kulturnímu odkazu minulosti. Základní filozofické postoje od podstaty světa z absolutna a antické tragédie k fenomenologii, strukturalismu a postmoderně. - 1. vydání - Terminologický slovník. - ISBN: 978-80-7420-036-6 (brožováno)

29910

Jitka Koubková

Němčina : více než 4000 slovíček v 70 tématech

Praha : Grada, 2021, 243 stran

Příručka obsahuje tematicky řazenou slovní zásobu více než 4000 německých slov, typických slovních spojení, obrátů a přísloví. - První vydání - ISBN: 978-80-271-1797-0 (brožováno)

29898

Thomas L. Friedman

Thank you for being late : an optimist's guide to thriving in the age of accelerations**Děkujeme, že jdete pozdě : průvodce optimisty, jak prosperovat ve věku zrychlení**

[Místo vydání není známo] : Allen Lane the Penguin Press, 2016, 486 stran : grafy

Naše životy se závratně proměňují v mnoha oblastech najednou. Autor v knize odhaluje síly, které přetvářejí dnešní svět, a vysvětluje, jak z nich vytěžit maximum a zmírnit jejich nejhorší dopady. Jeho teze: Chcete-li pochopit jednadvacáté století, musíte si uvědomit, že tři největší síly planety - Moorův zákon (technologie), Trh (globalizace) a Matka příroda (změna klimatu a úbytek biodiverzity) - se zrychlují najednou. Tato zrychlení proměňují pět klíčových oblastí: pracoviště, politiku, geopolitiku, etiku a komunitu. Rok 2007 byl hlavním bodem zlomu: vydání iPhone spolu s pokrokem v oblasti křemíkových čipů, softwaru, úložišť, senzorů a sítí vytvořilo novou technologickou platformu, která mění vše od způsobu, jakým si přivoláváme taxi, přes osud národů až po naše nejintimnější vztahy. Poskytuje jednotlivcům i malým skupinám obrovské nové možnosti, jak zachránit svět - nebo ho zničit. Friedman ukazuje, že můžeme překonat četné stresy věku zrychlování - pokud zpomalíme, pokud se odvážíme přijít pozdě a využijeme čas k novému pojetí práce, politiky a komunity. - ISBN: 978-0-241-30097-8 (vázáno)

Seznam českých periodik pro rok 2022

Acta VŠFS	3-4x ročně
Ad Notam	dvouměsíčník
Agricultural economics	měsíčník
Antitrust	čtvrtletník
Auditor	10x ročně
Bankovníctví	čtrnáctideník
Bulletin advokacie	čtvrtletník
Bulletin Komory daňových poradců	dvouměsíčník
Clo-douane	měsíčník
Computer	čtrnáctideník
Časopis pro právní vědu a praxi	čtvrtletník
Čtenář	měsíčník
Daně a právo v praxi	čtrnáctideník
Daně a účetnictví bez chyb, pokut a penále	měsíčník
Daňová a hospodářská kartotéka - DHK	čtrnáctideník
Daňový a účetní TIP	čtrnáctideník
Demografie	čtvrtletník
Dokumentační zpravodaj VÚPSV	11x ročně
DPH aktuálně	čtrnáctideník
dTEST	měsíčník
E+M Ekonomie a Management	čtvrtletník
Ekonom	týdeník
Euro	týdeník
Finance a úvěr	dvouměsíčník
Finanční a ekonomické informace	měsíčník
Finanční, daňový a účetní bulletin	čtvrtletník
Fond Shop	čtrnáctideník
Forbes	měsíčník
Fórum sociální politiky	dvouměsíčník
Hospodářské noviny	týdeník
Hrot	týdeník
Chip	měsíčník
Interní auditor	čtvrtletník
Judikatura Evropského soudního dvora	dvouměsíčník
Jurisprudence	dvouměsíčník
Knihovna	2x ročně
Mezinárodní vztahy	čtvrtletník
Moderní obec	měsíčník
Mzdová účetní	měsíčník
Národní pojištění	měsíčník
Obec & finance	5x ročně
Obchodněprávní revue [OR]	měsíčník

Obchodní právo	měsíčník
Odhadce a oceňování majetku	čtvrtletník
Politická ekonomie	8x ročně
Politologický časopis	3x ročně
Práce a mzda	měsíčník
Práce, mzdy, odvody bez chyb, pokut a penále [PaM]	měsíčník
Právní rádce	měsíčník
Právní rozhledy	čtrnáctideník
Právník	měsíčník
Profi poradenství & finance	měsíčník
Respekt	týdeník
Sbírka právních předpisů hlavního města Prahy	nepravidelně
Scientia et Societas	čtvrtletník
Senát	čtvrtletník
Soudní inženýrství	čtvrtletník
Soudní judikatura	měsíčník
Soudní rozhledy	měsíčník
Správní právo	8x ročně
Statistika	čtvrtletník
Statistika & my	měsíčník
Stavební právo - Bulletin	čtvrtletník
Trestněprávní revue	měsíčník
Trestní právo	měsíčník
Účetní a daně	měsíčník
Účetnictví	měsíčník
Účetnictví nevýdělečných organizací a obcí	čtvrtletník
Účetnictví v praxi	měsíčník
Unes - účetnictví neziskového sektoru	měsíčník
Veřejná správa	čtrnáctideník
Veřejné zakázky	dvouměsíčník
Veřejné zakázky v praxi	dvouměsíčník

Seznam zahraničních periodik pro rok 2022

American Economic Journal : Applied Economics	USA	čtvrtletník
American Economic Journal : Economic policy	USA	čtvrtletník
American Economic Journal : Macroeconomics	USA	čtvrtletník
American Economic Journal: Microeconomics	USA	čtvrtletník
The American Economic Review	USA	5x ročně
Der Betrieb	Německo	týdeník
Bulletin for international taxation	Holandsko	měsíčník
CESifo Economic studies	Velká Británie	čtvrtletník
The Economist	Velká Británie	týdeník
Ekonomické rozhľady	Slovensko	čtvrtletník
European financial review	Velká Británie	dvouměsíčník
European taxation : official journal of the Confédération fiscale européenne	Holandsko	měsíčník
Financial Times	Velká Británie	deník
FinanzArchiv	Německo	čtvrtletník
Finanz-Rundschau	Německo	čtrnáctideník
Fiscal studies	Velká Británie	čtvrtletník
Global Financial Stability Report	USA	2x ročně
Global trade and customs journal	Holandsko	měsíčník
Handelsblatt	Německo	deník
IMF Economic Review	USA	čtvrtletník
International VAT monitor	Holandsko	dvouměsíčník
Jahrbücher für Nationalökonomie und Statistik	Německo	dvouměsíčník
The Journal of economic literature	USA	čtvrtletník
The journal of economic perspectives	USA	čtvrtletník
Journal of financial crime	Velká Británie	čtvrtletník
Journal of financial stability	USA	dvouměsíčník
Trend	Slovensko	týdeník
Umsatzsteuer-Rundschau	Německo	čtrnáctideník
WirtschaftsWoche	Německo	týdeník
World Economic Outlook	USA	2x ročně

Odbor Vnější vztahy a komunikace Oddělení Informační podpora a knihovna

Výpůjční doba knihovny

Pondělí a středa:

9:00 - 12:00

13:00 - 16:00

(v červenci a v srpnu do 15:00)

Úterý a pátek:

9:00 - 12:00

13:00 - 15:00

Čtvrtek:

9:00 - 12:00

Z toho pro veřejnost:

Pondělí a středa:

9:00 - 12:00

13:00 - 16:00

(v červenci a v srpnu do 15:00)

tel.:

257042588

e-mail:

knihovna@mfc.cz

Informace pro veřejnost:

<http://www.mfc.cz/cs/o-ministerstvu/sluzby-verejnosti/odborna-knihovna/zakladni-informace>

Intranet:

<http://knihovna.mfc.cz/oknihovne.php>